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SPØRGESKEMA TIL DEN INDSTILLEDE KOMMISSÆR 

Stéphane Séjourné  

Ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 
kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 
Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 
kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 
De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 
nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Jeg er en del af en generation, der opfatter Europa både som en selvfølge og en daglig kamp.  

Europa er en selvfølge, fordi jeg indledte mit politiske liv med at hverve stemmer til den franske folkeafstemning 
om EU's forfatning i 2004. Det første valg, hvor jeg stillede op som kandidat, var valget til Europa-Parlamentet i 
2019. Som medlem af og gruppeleder i Europa-Parlamentet og som europa- og udenrigsminister har jeg bidraget 
til nogle af EU's vigtigste resultater i de seneste år: den grønne pagt, vores fælles indkøb af vacciner, 
genopretningsplanen Next Generation EU, forordningen om digitale markeder og selvfølgelig bistanden til 
Ukraine. 

Europa er en daglig kamp, fordi jeg har været eksponeret for al den tvivl, der omgærder det europæiske projekt, 
navnlig efter brexit, det store pres for at underminere EU's fundament, for at undergrave vores sammenhold og 
den manglende tillid til vores EU-institutioner. Således er Europa et af hverdagens små mirakler, men et skrøbeligt 
mirakel, der bygger på løbende at blive godkendt af vores medborgere. Det er min pligt som EU-tjenestemand, og 
navnlig som kommissær, at træffe alle beslutninger med dette for øje. Det at fremme EU's almene interesser går 
både ud på at udarbejde og gennemføre politikker, der kan forbedre borgernes dagligdag, og på at imødegå de 
store udfordringer, som vores kontinent står over for.  

I betragtning af, hvor svært et årti, vi står over for, er der behov for, at vi i EU's almene interesse handler effektivt 
og starter med én topprioritet: en klar, ren industristrategi med et stærkt indre marked, som skal hjælpe med at 
forhindre Europas forventede tilbagegang og de forfærdelige sociale og politiske konsekvenser heraf. Vores 
samfund og hårdtarbejdende borgere vil have kvalificerede, ordentlige og velbetalte job. Vores virksomheder vil 
have mulighed for at investere, skabe og producere mere og bedre på samme vilkår som deres konkurrenter uden 
for EU og uden en masse unødvendige byrder. Disse ønsker er indlysende og legitime, og dem skal Den 
Europæiske Union tilgodese.   

Jeg har længe troet på, at hvis vi tager økonomisk og industrielt lederskab, er det en garanti for individuel velstand 
og stærke forbindelser til lokalsamfundet. Der er også behov for at fremskynde vores omstilling til klimaneutralitet. 
Som rådgiver for den franske økonomi- og industriminister var jeg blandt arkitekterne bag en af de største 
økonomiske reformer i nyere fransk historie. Som medlem af og gruppeleder i Europa-Parlamentet pressede jeg 
ufortrødent på for en ny tilgang til vores industri, der tilsidesætter det nytteløse modsætningsforhold mellem 
dekarbonisering og vækst, og i stedet forsøger at forene begge prioriteter. Som ordfører med ansvar for 
immaterielle rettigheder i forbindelse med kunstig intelligens var jeg fortaler for at indføre en unik europæisk 
model baseret på etik og innovation. Som europa- og udenrigsminister satte jeg økonomiske partnerskaber med 
demokratiske nationer i Østafrika og Latinamerika, som tidligere var blevet overset, højt på dagsordenen.  



 – 2 –   

Følgende indstilling kan også tjene som en topprioritet for denne Kommission: at opnå ligestilling mellem kønnene 
i vores økonomi og integrere kønsperspektivet i industripolitikken. Min første opgave i denne nye Kommission, 
hvis min udnævnelse bekræftes, vil være at sikre, at alle virksomheder gennemfører direktivet om kvindelige 
bestyrelsesmedlemmer. Som medlem af kommissærkollegiet ser jeg også frem til at understøtte indstillet ledende 
næstformand Roxana Minzatus arbejde på en strategisk plan for STEM-uddannelser, som også skal få flere kvinder 
og piger i gang med STEM-uddannelser og -karrierer. Ligestilling mellem kønnene er et mål, hvor politisk vilje 
er afgørende, og i den henseende har jeg dokumentation for et højt antal udnævnelser af kvinder i det franske 
udenrigsministerium og for det første ministerkabinet i fransk diplomatis historie med et flertal af kvinder. Hvis 
jeg bliver godkendt, forpligter jeg mig til fortsat at kæmpe for denne tilgang i hjertet af Kommissionen. Som 39-
årig indstillet ledende næstformand kan man også regne med, at jeg vil skabe muligheder for den unge generation 
i alt, hvad jeg måtte gøre. Det skal være mig en fornøjelse at arrangere de årlige ungdomsdialoger, hvoraf den 
første vil finde sted i løbet af mine første 100 dage i embedet, for at give unge europæere mulighed for at forme 
Den Europæiske Unions beslutninger. 

Jeg har hele mit liv arbejdet utrætteligt for at fremme den almene interesse. Som europaparlamentarisk leder er jeg 
aldrig stukket af fra mit ansvar. I en sådan rolle er både konsekvens og uafhængighed altafgørende. I Parlamentet 
har jeg aldrig tøvet med at forsvare en anden linje end mit partis eller mit hjemlands, hvis jeg vidste, at den ville 
være i EU's almene interesse. Dette gælder især EU-direktivet om bekæmpelse af vold mod kvinder. Jeg kan også 
forsikre om, at jeg altid har levet op til, stadig lever op til og fortsat vil leve op til de højest tænkelige etiske 
standarder under fuld overholdelse af EU-traktaterne samt adfærdskodeksen. 

Min karriere begyndte med Europa. Min første forpligtelse over for vælgerne var at tjene vores Union. Mine 
forvaltningsmæssige pligter inkluderede fremme af europæisk enhed. Hvis De kan godkende min nominering til 
Europa-Kommissionen, vil jeg leve op til mit løfte om at forsvare den europæisk enhed og dens grundlæggende 
principper, og samtidig forsikre dem om min dybfølte livslange forpligtelse. 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 
hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 
både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 
holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 
igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 
Rådet? 

Jeg har været medlem af Europa-Parlamentet, og den respekt, jeg har for Parlamentet og dets medlemmer, har 
aldrig vaklet. Jeg forpligter mig til at bevare dette særlig forhold til Europa-Parlamentet, som er det europæiske 
demokratis bankende hjerte, på et grundlag af gensidig tillid. 

Vi opnår vores legitimitet fra Europa-Parlamentets afstemning. Selv om vores navne foreslås af Rådet og 
Kommissionens formand, kan vi ikke træde til uden Europa-Parlamentets godkendelse. Dette er afgørende for at 
sikre, at de politiske orienteringer, der understøtter vores politikker, lever op til flertallet af borgernes forhåbninger, 
som kom til udtryk ved valget til Europa-Parlamentet. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, forpligter jeg mig til at anvende følgende arbejdsmetode mellem mine 
tjenestegrene, mit kabinet og jeg selv, og Europa-Parlamentet: 

- Jeg lover at sikre ordentlig opfølgning på Deres rapporter og beslutninger, som vedrører spørgsmål, der har at 
gøre med min portefølje. Jeg er – ligesom formanden for Kommissionen – fortaler for at lade Parlamentet spille 
en større rolle i at tage initiativ til og forme lovgivning. Jeg tror fuldt og fast på, at dette er en forudsætning for en 
sund, effektiv og tillidsfuld europæisk beslutningsproces. 

- Jeg lover at være aktivt og jævnligt til stede ved udvalgsmøder, plenarforsamlinger og trepartsforhandlinger samt 
at deltage i Deres gruppemøder, hvis De beder mig om det. I alle disse sammenhænge mener jeg, at Kommissionen 
skal være repræsenteret på politisk plan i videst mulige omfang. 
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- Jeg lover at opbygge og opretholde en direkte kommunikationskanal til medlemmerne af de relevante udvalg i 
alle faser af beslutningsprocessen. Mine tjenestegrene og mit team vil også være let tilgængelige i hele 
mandatperioden, således at oplysninger kan flyde begge veje.  

- Jeg lover at indbyde ordførere, skyggeordførere eller ledende medlemmer på specifikke områder til arbejdsmøder 
med henblik på at imødegå rimelige bekymringer og tage imod idéer, der kommer direkte fra Deres 
parlamentariske arbejde og Deres valgkreds.  

- Jeg lover at dele oplysninger og relevante dokumenter med Parlamentet på lige fod med Rådet. Dette er ikke kun 
et spørgsmål om respekt for begge samlovgiverne, det er også en pligt i henhold til vores rammeaftale.  

Alle disse tilsagn er et spørgsmål om demokratisk ansvarlighed. Parlamentet og de borgere, det repræsenterer, 
fortjener vores respekt og ansvarlighed. Kun i fællesskab kan vi drive Europa fremad.  

I overensstemmelse med de politiske retningslinjer, som formanden har fremlagt, og som blev støttet af et flertal i 
Parlamentet, ser jeg frem til at fastlægge sammenhængen i den portefølje, som formanden har betroet mig, og 
relevansen af vores prioriteter under høringen. Jeg ser også frem til at høre Deres forventninger, idéer og 
bekymringer.  

Min opgavebeskrivelse giver en enestående mulighed for endelig at opnå en fuldt integreret industristrategi, der 
rækker fra mikro- til makroøkonomi, fra det indre marked til den eksterne dimension, fra opstrøms- til 
nedstrømssektorer og fra offentlige til private investeringer. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sætte alle 
disse instrumenter for konkurrenceevne til at understøtte borgernes velstand, naturligvis i fuld kollegialitet med 
kommissærerne og fuldt samarbejde med Europa-Parlamentet.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, forpligter jeg mig til regelmæssigt at aflægge rapport til Parlamentet om 
fremskridtet med min mission. Jeg mener, det er meget vigtigt at begynde med at fastsætte klare mål og objektive 
indikatorer, som De vil kunne bruge til at bedømme mine resultater og vores fælles indsats. 

Spørgsmål fra Økonomi- og Valutaudvalget 

Kapitalmarkedsunionen 

3. Hvad er de vigtigste hindringer, og hvilke prioriteter vil De opstille for udviklingen af 
kapitalmarkedsunionen/opsparings- og investeringsmarkedet med henblik på at fremme privat og offentlig 
finansiering for at investere i højvækstprojekter og få kapitalmarkederne til at investere i innovation? Hvordan vil 
De sikre, at bestræbelserne på at forbedre konkurrenceevnen i EU's finansielle sektor ikke undergraver den 
finansielle stabilitet eller fører til overdreven risikotagning? Hvordan ser De securitiseringens rolle i denne 
dagsorden? 

Den kommende Kommission sigter mod at blive en Kommission, der investerer, og den tiltrædende formand 
Ursula von der Leyen har i sine politiske retningslinjer annonceret, at vi skal udvikle en "opsparings- og 
investeringsunion", som vil være medvirkende til at få foretaget de manglende investeringer. Skal offentlig og 
privat finansiering fremmes for at modernisere vores økonomi og industri, kræver det velfungerende og udviklede 
finansielle markeder, hvor det er nødvendigt kombineret og koordineret med målrettede offentlige 
risikoabsorberingsforanstaltninger.  

For det første skal borgerfinansiering stå i centrum for opsparings- og investeringsunionen. Borgerne sparer meget 
op, men de opbevarer primært deres formuer i bankindskud og boliger, hvor de ikke bidrager så meget, som de 
kunne, til produktive investeringer. Deres deltagelse på kapitalmarkederne undermineres ofte af en lang række 
indbyrdes forbundne faktorer: høje gebyrer og udgifter til rådgivning, begrænset konkurrence inden for distribution 
af finansielle produkter som følge af markedsfragmentering, ringe finansiel forståelse og lav tillid til finansielle 
formidlere.  

Hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for 
finansielle tjenesteydelser og opsparings- og investeringsunionen og andre medlemmer af kommissærkollegiet om 
at finde måder til at tilskynde borgerne til at sætte deres opsparinger "på arbejde". Vi er nødt til at udvikle nye 
opsparings- og investeringsprodukter på europæisk plan for at kanalisere investeringer ud til realøkonomien. Det 
vil være godt for europæiske virksomheder og give dem den kapital, der er behov for, til at kunne konkurrere, 
innovere og gennemføre den grønne, den digitale og den sociale omstilling. Det vil også være til gavn for Europas 
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borgere, og give dem mulighed for at bidrage til finansieringen af den europæiske økonomi, så længe de er 
tilstrækkeligt beskyttet og får et anstændigt afkast på deres investering. 

For det andet har Europas innovative virksomheder ikke adgang til tilstrækkelig risikovillig kapital til at vokse og 
ekspandere inden for EU. Det er en af de primære forhindringer for EU's konkurrenceevne. Det er derfor et vigtigt 
mål at forbedre adgang til risikovillig kapital. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg sammen med kommissæren med 
ansvar for finansielle tjenesteydelser og opsparings- og investeringsunionen og andre medlemmer af 
kommissærkollegiet se på, hvordan vi kan tiltrække flere institutionelle investorer, få mere ud af offentlige 
finansieringsinstrumenter, øge kendskabet, lette udvekslingen af bedste praksis og revidere de skatte- og 
lovgivningsmæssige rammer med henblik på at fjerne eksisterende forhindringer og opbygge succesrige nationale 
ordninger. Der bør navnlig fokuseres på de tilbageværende barrierer for opskalering af investeringsfonde, som er 
i stand til at støtte innovative virksomheders finansieringsbehov. 

 

For det tredje kan EU's kapitalmarkeder ikke konkurrere internationalt eller drage fordel af det indre markeds 
størrelse, eftersom de er for fragmenterede. EU's investorer har mere begrænsede muligheder for at investere, og 
der, hvor de foretager investeringer, er omkostningerne højere og afkastet lavere end andre steder. Samtidig kan 
EU uden skalerede markeder heller ikke følge med behovene for finansiering af den grønne og den digitale 
omstilling. Det er vigtigt at identificere og arbejde videre med at fjerne barrierer, der forhindrer europæiske 
markeder i at blive mere integrerede og mere likvide, men også at sikre, at europæiske finansielle institutioner kan 
fungere på lige vilkår globalt, hvor internationalt aftalte standarder anvendes konsekvent i Europa og i andre 
retssystemer. Mere likvide finansielle markeder vil også styrke euroens internationale rolle. Hvis min udnævnelse 
bekræftes, vil jeg støtte indsatsen for at håndtere de udestående udfordringer, der står i vejen for de europæiske 
kapitalmarkeders fulde potentiale i overensstemmelse med handlingsplanen for kapitalmarkedsunionen. 

Endelig kan forskellene i tilsynet med finansielle markedsoperatører øge omkostningerne ved at drive virksomhed 
på tværs af medlemsstater. Mange af disse forskelle kan også være skadelige for investorer, som ikke nødvendigvis 
nyder det samme beskyttelsesniveau på tværs af medlemsstaterne. Et forbedret tilsynssystem på EU-plan kan være 
en vigtig drivkraft, når det gælder om at realisere vores kapitalmarkeders fulde potentiale, ved at mindske 
ineffektivitet, opnå stordriftsfordele og skabe tillid til, at markederne fungerer. Det vil bidrage til at mindske 
regelbyrden. Der er forskellige måder at forbedre tilsynet på. Der er behov for yderligere høringer og samarbejde 
med alle interessenter om, hvordan tilsynsordningerne i EU kan forbedres under hensyntagen til de særlige forhold, 
der gør sig gældende for forskellige sektorer og lande.  

Jeg tror på, at securitisering – når den er velstruktureret, velreguleret og overvåget – kan spille en positiv rolle for 
økonomien som et redskab til at tiltrække nye investorer og som et risikostyringsværktøj til overførsel af 
kreditrisiko fra bankerne til en bredere vifte af institutionelle investorer i EU og tredjelande, som vil drage fordel 
af en større diversificering af deres eksponering. Det kan sætte bankerne i stand til at yde mere finansiering til 
realøkonomien. Securitiseringsrammen fra 2019 og de efterfølgende ændringer forbedrede gennemsigtigheden og 
standardiseringen på securitiseringsmarkedet, men markedet i EU er underudviklet. Den Europæiske Centralbanks 
Styrelsesråd understregede i marts 2024, og Det Europæiske Råd i april 2024, vigtigheden af at genoplive EU's 
securitiseringsmarked. En velfungerende securitiseringsordning bør være et punkt på vores dagsorden. Hvis jeg 
bliver godkendt, vil min holdning til, om og hvordan den eksisterende ordning bør ajourføres, tage udgangspunkt 
i yderligere drøftelser med Dem og i resultatet af en igangværende målrettet høring, herunder teknisk rådgivning 
fra de europæiske tilsynsmyndigheder. I den forbindelse vil sikring af den finansielle stabilitet altid være en 
forudsætning.  

Europa har brug for velfungerende og internationalt førende banker, forsikringsselskaber, investeringsselskaber 
og andre formidlere til at finansiere innovation, investere i den grønne, den digitale og den sociale omstilling og 
genoprette EU's konkurrenceevne. Samtidig må vi ikke glemme vigtigheden af at bevare en sund og solid 
tilsynsramme. Finanskrisen i 2007/2008 skyldtes alt for lempelige standarder, for svagt tilsyn og for lidt 
internationalt samarbejde. Siden da har lovgivnings- og tilsynsmæssige reformer styrket det europæiske finansielle 
system, som nu kan forlade sig på velkapitaliserede finansielle institutioner, og som har vist sin 
modstandsdygtighed under begivenhederne i de forgangne år. Vi bør bygge videre på dette stærke fundament med 
henblik på at sikre den europæiske finanssektors konkurrenceevne på lang sigt. 

Som anført i de politiske retningslinjer fra tiltrædende formand Ursula von der Leyen er der også behov for at 
anvende løftestangseffekten og nedbringe risikoen for privat kapital. Risikoabsorberende værktøjer, som f.eks. lån, 
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garantier og egenkapitalinterventioner, bør gøre det lettere for privat kapital at støtte EU-virksomheders 
konkurrenceevne. Jeg henviser de ærede medlemmer til mine svar på spørgsmål 5 for yderligere oplysninger. 

Værktøjet til koordinering af konkurrenceevnen 

4. Hvad bør være de vigtigste søjler i den nyligt foreslåede ramme for koordinering af konkurrenceevnen? Hvordan 
spiller denne ramme sammen med den europæiske fond for konkurrenceevne? 

I tiltrædende formand Ursula von der Leyens politiske retningslinjer henvises til en ny europæisk fond for 
konkurrenceevne som led i vores forslag til et nyt og styrket budget i den næste flerårige finansielle ramme. Som 
understreget i min opgavebeskrivelse vil værktøjet til koordinering af konkurrenceevnen blive udviklet sammen 
med denne fond for konkurrenceevne med henblik på bedre at målrette og koordinere investeringspolitikker, og 
på den måde skabe en multiplikatoreffekt. Dette afspejler opfordringen i Draghi-rapporten til en mere effektiv 
koordinering af konkurrenceevnepolitikkerne med henblik på at forbedre tilpasningen mellem EU's og 
medlemsstaternes reform- og investeringsprioriteter.  

 

 

Formålet med værktøjet til koordinering af konkurrenceevnen skal være at styrke sammenhængen mellem EU's 
mål for konkurrenceevnen og de nationale politikker i medlemsstaterne. Vi er nødt til at tilpasse dem til et sæt 
fælles strategiske prioriteter, så de bliver gensidigt forstærkende. Dette vil skabe større sikkerhed, forudsigelighed 
og stordriftsfordele i det indre marked, mindske fragmenteringen og bidrage til at mobilisere de massive 
investeringer, der er nødvendige for EU's dagsorden for konkurrenceevne. 

Hvor så vidt angår metoden, vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, arbejde sammen med kommissæren med 
ansvar for økonomi og produktivitet om at sikre, at vores politikker samordnes, og at det europæiske semester 
fortsat har fokus på Unionens konkurrenceevne, så både vores økonomi- og industripolitik stemmer overens.   

Se venligst mit svar på spørgsmål 16 for yderligere oplysninger om Den Europæiske Fond for Konkurrenceevne. 

Investeringer 

5. Hvordan ser De på InvestEU-programmets fremtid? Hvordan ser De på Deres samarbejde med EIB? Hvad er 
Deres plan for at frigøre private investeringer til støtte for den europæiske økonomi? Hvilke andre værktøjer ville 
De være tilbøjelig til at mobilisere for at afhjælpe det betydelige finansieringsbehov? 

Omfanget af de investeringer, der er nødvendige for at sikre Europas konkurrenceevne og sikkerhed, er enormt. I 
Draghi-rapporten anslås det, at der er behov for yderligere ca. 800 mia. EUR årligt i investeringer for at leve op til 
målene for den grønne og den digitale omstilling og dække forsvarsudgifterne. På dette grundlag understreges det 
i tiltrædende formand Ursula von der Leyens politiske retningslinjer, at der er behov for at maksimere de offentlige 
investeringer og løftestangseffekten og nedbringe risikoen for privat kapital. Risikoabsorberende værktøjer, som 
f.eks. lån, garantier og egenkapitalinterventioner, bør gøre det lettere for privat kapital at støtte konkurrenceevnen 
hos EU's industri. 

InvestEU-programmet er "det største eksisterende risikodelingsinstrument", og det har været en succes. Tre år efter 
lanceringen har InvestEU mobiliseret mere end 200 mia. EUR i investeringer, hvoraf ca. 2/3 antages at stamme 
fra private midler. Denne finansiering bidrager til centrale politiske prioriteter såsom innovation og infrastruktur 
med det formål at fremskynde den grønne og den digitale omstilling samt støtte SMV'er og sociale sektorer.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde på at sikre fortsat og fuldstændig gennemførelse af InvestEU-
programmet i den resterende del af programperioden i samarbejde med Den Europæiske Investeringsbank og andre 
gennemførelsespartnere. Det vil også kræve, at der gøres brug af den eksisterende fleksibilitet. Det er særlig vigtigt 
for finansielle produkter med stor efterspørgsel, navnlig for at støtte bæredygtige og digitale SMV'er, sociale 
sektorer og rene og digitale teknologier samt bioteknologier.  

InvestEU's styrke hidrører også fra dets åbne arkitektur, som har skabt et EU-dækkende økosystem af offentlige 
finansieringsinstitutioner, som er gået sammen for at nå EU's politiske mål. EIB får som vigtigste partner selskab 
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af andre multilaterale banker såsom EBRD, Den Nordiske Investeringsbank, Europarådets Udviklingsbank samt 
medlemsstaternes udviklingsbanker.  

Ydermere vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, bygge videre på de positive erfaringer med InvestEU og skalere 
programmet til at skabe endnu flere synergier mellem offentlig og privat finansiering. EIB-Gruppen, som består 
af EIB og EIF, har i mange år været partnere med Kommissionen og bidraget til at gennemføre vores programmer 
både i og uden for EU. Sammen med kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet vil jeg sikre, at 
sidstnævnte fortsætter med at spille en strategisk rolle i at støtte investering på tværs af EU, og på den måde bidrage 
til økonomisk vækst, innovation, konkurrenceevne, dekarbonisering, digitalisering, retfærdig omstilling og 
samhørighed. Vi kunne også opfordre EIB til at spille en endnu større rolle ved at påtage sig større risici for så 
vidt angår de operationer, den finansierer, og støtte kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet i at 
søge at støtte EIF's rolle i at øge finansieringen af virksomheder med stort potentiale og hurtig vækst. Både EIB 
og EIF har gode forudsætninger for at hjælpe med at skabe et favorabelt investeringsmiljø og fungere som 
katalysator for offentlig og privat finansiering.  

Vi er også nødt til at anerkende betydningen af en befordrende lovgivningsmæssig ramme. Hvis min udnævnelse 
bekræftes, vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet og for gennemførelse 
og forenkling om at sikre en mindre rapporteringsbyrde for vores finansielle partnere og virksomheder.  

 

Udformningen af den fremtidige flerårige finansielle ramme og instrumenterne heri ligger foran os. Vores 
overvejelser vil skulle starte med "hvad vi ønsker at finansiere" for derefter at se på, "hvordan" vi bedst kan opfylde 
vores mål og maksimere resultaterne i praksis og bygge videre på vores erfaringer fra InvestEU. Forenklede 
mekanismer til at kombinere forskellige finansieringsværktøjer og rådgivningsstøtte til forberedelse og 
gennemførelse af projekter kan bidrage til at fremskynde projekter og forbedre kvaliteten af dem. Det vil gøre 
vores finansiering mere virkningsfuld.   

Hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar 
for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning om at sikre, at der tages hensyn til disse elementer under 
forberedelsen af det næste forslag til flerårig finansiel ramme, så det sikres, at den får en stærk søjle for 
konkurrenceevne. 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed 

6. Hvordan vil aftalen om ren industri bygge videre på og supplere den grønne pagt? Hvilke centrale 
foranstaltninger agter De at foreslå i forbindelse med aftalen om ren industri, retsakten om cirkulær økonomi og 
kemikalieindustripakken samt i forbindelse med Draghi-rapporten om EU's konkurrenceevne? Hvordan vil De 
sikre sammenhæng og synergi mellem initiativerne? Hvordan vil de bidrage til miljømålene, herunder 
målsætningen om nulforurening? Hvordan agter De at fremskynde den industrielle dekarbonisering og samtidig 
investere, sikre EU's globale konkurrenceevne og bevare arbejdspladser af høj kvalitet samt mindske unødvendige 
administrative byrder? Hvilke foranstaltninger vil De træffe for at sikre, at EU-lovgivningen om omstillingen til 
ren energi er skræddersyet til SMV'er? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå i retsakten om fremskyndelse af 
industriel dekarbonisering for at støtte europæiske førende markeder for udvikling, produktion og udbredelse af 
ren teknologi i industrien, og hvilke finansielle ressourcer vil De mobilisere for at nå dette mål? Hvilke specifikke 
strategier planlægger De at gennemføre for at fremskynde tilladelsesprocedurerne for kritiske projekter med 
henblik på at muliggøre rettidige fremskridt med klimamålene, samtidig med at der sikres miljøbeskyttelse på højt 
niveau? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå for at finde en balance mellem at mindske afhængigheden af kritiske 
råstoffer og styrke den europæiske konkurrenceevne og cirkularitet samt sikre overholdelse af høje 
miljøstandarder? Hvordan vil De sikre, at den nye retsakt om cirkulær økonomi indeholder tilstrækkelige konkrete 
incitamenter til i tilstrækkelig grad at øge markedets efterspørgsel efter sekundære materialer og til at etablere et 
indre marked for affald? 

Den europæiske grønne pagt udstak EU's kurs mod at blive en klimaneutral og ressourceeffektiv økonomi. 
Industriplanen for den grønne pagt indeholdt tiltag til at øge konkurrenceevnen i Europas nettonulindustri til at 
fremskynde omstillingen. Aftalen om ren industri vil fortsætte ad den vej for både at dekarbonisere og 
industrialisere den europæiske økonomi på samme tid, samt sikre den mere modstandsdygtighed og større 
strategisk autonomi. 
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Sammen med den ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling og andre 
medlemmer af kommissærkollegiet vil jeg arbejde på et sæt initiativer, der sigter mod at forbedre 
tilladelsesprocedurer og adgang til infrastruktur, adgang til energi og råmaterialer, adgang til offentlig og privat 
finansiering og adgang til kompetencer og teknologier. Vi vil fremskynde dekarboniseringen af industrien ved at 
forenkle de administrative processer, udvikle førende markeder for bæredygtige og modstandsdygtige produkter, 
mobilisere private midler til omstillingen og udnytte partnerskaber ved at styrke vores indre marked og sikre lige 
vilkår.  

Aftalen om ren industri skal bygge på, hvad vi har opnået under den afgående Kommission, og sikre, at 
gennemførelsen både er effektiv og virkningsfuld uden at pålægge yderligere byrder. Den vil gå længere i at styrke 
business casen for dekarbonisering og støtte industrien i dens bestræbelser på at innovere og opskalere. For at gøre 
dette bør den tage hånd om alle dimensioner i den pågældende business case, herunder bl.a., men ikke begrænset 
til: indre og eksterne markeder, offentlig og privat finansiering, social- og industripolitik og finansielle og 
lovgivningsmæssige instrumenter. Ingen af disse faktorer kan betragtes isoleret. For at sætte gang i omstillingen 
på en retfærdig og effektiv måde er der behov for sammenhæng, og industripolitikken skal være fuldt integreret.  
Ud over de horisontale foranstaltninger skal der tages hånd om flere af de sektorer, De nævner.  

For det første vil retsakten om cirkulær økonomi være en central del af aftalen om ren industri, og jeg vil arbejde 
tæt sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi 
om at sørge for at føre den ud i livet. Formålet er at bevæge sig bort fra en lineær tilgang og henimod en 
livscyklustilgang for produkter og materialer. Den vil øge udbuddet af og efterspørgslen på sekundære materialer 
og etablere et indre marked for affald, f.eks. ved at harmonisere kriterierne for affaldsfasens ophør. Prisen på 
sekundære råstoffer er ofte højere end prisen på nye materialer, og førstnævnte ligger ofte under for asymmetrisk 
information på tværs af værdikæden og et begrænset indre marked for genvinding og genanvendelse. Retsakten 
om cirkulær økonomi vil således søge at skabe incitamenter for brug af sekundære materialer ved at afhjælpe dette 
markedssvigt.  

 

Vi ser potentiale i tre byggesten: den praktiske gennemførelse af den omfattende lovgivning, der er vedtaget i den 
seneste mandatperiode, udnyttelse af det indre marked, f.eks. med henblik på at lade producenter af sekundære 
råstoffer sælge deres produkter på tværs af EU, og styrkelse af økonomien i den cirkulære omstilling og fremme 
af cirkulære produkter og forretningsmodeller. Vi har haft succes med at afkoble økonomisk vækst fra emissioner, 
og det kan vi matche ved at afkoble vækst fra anvendelsen af råstoffer. På den måde vil vi øge vores 
konkurrenceevne og økonomiske resultater, samtidig med at vi nedbringer vores miljøaftryk, vores afhængighed 
af primære råstoffer og vores indvirkning på biodiversiteten og forureningen. 

For det andet vil forordningen om kritiske råstoffer forblive central. Fremme af europæisk konkurrenceevne kræver 
sikker og bæredygtig adgang til råstoffer. Det omfatter en forøgelse af europæisk udvinding og raffinering af 
råstoffer på et kontinent, hvor vi har mange aktiver med høje miljøstandarder og de mest innovative virksomheder 
og teknologier. Det betyder også, at genanvendelsen af primære råstoffer skal fremmes, så vi kan mindske vores 
behov for import og samtidig nedbringe vores miljøaftryk. Retsakten om cirkulær økonomi vil indeholde tiltag 
rettet mod både udbuds- og efterspørgselssiden af markedet for sekundære råstoffer, som f.eks. en mere effektiv 
tilgang til udvidet producentansvar, kriterier for affaldsfasens ophør, genanvendt indhold og kriterier for offentlige 
indkøb vedrørende bæredygtighed. 

For det tredje vil jeg som et centralt element i aftalen om ren industri samarbejde med kommissæren med ansvar 
for klima, nettonul og ren vækst om retsakten om fremskyndelse af industriel dekarbonisering for at støtte 
europæiske førende markeder for udvikling, produktion og udbredelse af ren teknologi i industrien, og jeg vil 
fremskynde planlægnings-, udbuds- og tilladelsesprocedurerne, navnlig for energiintensive sektorer. Ved at hjælpe 
EU's industri med at dekarbonisere med udgangspunkt i en teknologineutral tilgang, kan vi også sikre dens 
konkurrenceevne på lang sigt og bevare arbejdspladser af høj kvalitet.  

Forudsigelighed og hurtighed er afgørende for at fremme investeringer i industriprojekter. Med henblik herpå skal 
retsakten om fremskyndelse af dekarbonisering smidiggøre tilladelsesprocedurer, der bygger på modellen i 
forordningen om nettonulindustri (NZIA) og forordningen om kritiske råstoffer (CRMA). De giver mulighed for, 
at strategiske projekter kan drage fordel af strømlinede tilladelser og en "prioritetsstatus" på nationalt plan uden at 
svække de miljømæssige, sociale og forvaltningsmæssige standarder. Jeg agter at arbejde tæt sammen med 
medlemsstaterne og støtte nationale og lokale forvaltninger med relevante værktøjer med henblik på at udvikle 
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denne nye ramme. Retsakten om fremskyndelse af industriel dekarbonisering bør også kanalisere investeringer 
derhen, hvor der er mest behov for dem. 

Selvfølgelig spiller SMV'er en afgørende rolle i økonomien og den bæredygtige omstilling. Jeg vil fortsætte 
gennemførelsen af hjælpepakken for SMV'er, inklusive SMV-filteret, som skal bidrage til at identificere forslag, 
der især er relevante for SMV'er i de tidlige faser af den politiske beslutningsproces og initiativspecifikke 
afhjælpende foranstaltninger. Vi vil også anvende en ny SMV-test, som er nærmere beskrevet i mit svar på 
spørgsmål 11. 

Der er mange andre initiativer, som vil blive medtaget i aftalen om ren industri, som f.eks. handlingsplanen for 
overkommelige energipriser. Vigtigst af alt skal aftalen om ren industri skabe de rette betingelser for ikke alene at 
bistå europæiske virksomheder med at blive mere konkurrencedygtige på den globale scene, men også for at sikre, 
at borgerne får mere ud af omstillingen på lokalt plan. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg indgå i dialog med de ærede medlemmer om disse initiativer. Interessenter 
og nationale myndigheder vil også blive behørigt hørt. Og jeg kan forsikre Dem om, at jeg fortsat vil følge det 
vejledende princip om en rimelig og retfærdig omstilling, såvel geografisk som socialt, i hele mandatperioden. 

7. Hvordan vil De sikre, at CO2-grænsetilpasningsmekanismen (CBAM) gennemføres effektivt, fuldt ud og 
rettidigt, samtidig med at unødvendigt bureaukrati og dobbelt beskyttelse undgås? Hvilke foranstaltninger vil De 
foreslå for at lukke potentielle smuthuller opstrøms og nedstrøms og for at udvide anvendelsesområdet for CBAM 
i overensstemmelse med forordningen, samtidig med at man undgår kulstoflækage i hele værdikæden og tager 
hensyn til situationen i de mindst udviklede lande (LDC-lande)? 

CO2-grænsetilpasningsmekanismen (CBAM) er et meget vigtigt instrument for klimaet. Hvis jeg bliver godkendt 
som ledende næstformand, vil jeg arbejde sammen med kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst 
om at sikre, at den gennemføres fuldstændig og rettidigt, samtidig med at vi er særligt opmærksomme på at 
minimere risikoen for, at den omgås eller medfører en administrativ byrde, navnlig for SMV'er.  

CBAM vil begynde at få økonomiske konsekvenser fra den 1. januar 2026. I løbet af den igangværende 
overgangsfase, som begyndte i oktober 2023, har Kommission stillet støtte og vejledningsmateriale til rådighed 
for importører og eksportører samt nationale kompetente myndigheder. 

 

Ved at lytte til interessenterne, herunder virksomheder og nationale forvaltninger, bl.a. under 
gennemførelsesdialogerne, men også tredjelandspartnere og medlemmer af klimaklubben, som er blevet oprettet 
under G7, kan vi sikre, at gennemførelsesforanstaltningerne bliver så effektive og virkningsfulde som muligt.  

Kommissionen vil også tage ved lære af den igangværende overgangsperiode med henblik på at foretage 
justeringer, navnlig for så vidt angår forenkling. Vi vil med henblik herpå forelægge en revisionsrapport for 
Europa-Parlamentet og Rådet inden udgangen af 2025.  

Rapporten vil indeholde alle de betragtninger, som er fastsat i forordningens gennemgangsklausul, og den vil 
omfatte en vurdering af eventuelle udvidelser af CBAM's anvendelsesområde, bl.a. til at omfatte indirekte 
emissioner, af CBAM's forvaltning og af forordningens internationale indvirkning på udviklingslandene og 
navnlig de mindst udviklede lande.  

Forordningen giver mulighed for at udvide CBAM's anvendelsesområde til at omfatte andre varer med risiko for 
kulstoflækage under EU ETS, navnlig organiske kemikalier og polymerer, emissioner fra transport af varer og 
transporttjenester samt andre inputmaterialer, såkaldte prækursorer. Som krævet i CBAM-forordningen vil vi 
overveje mulighederne for at medtage produkter længere nede i værdikæden i forhold til de nuværende CBAM-
varer. Det kan være nødvendigt for at undgå, at kulstoflækage skubbes længere nede i værdikæden og for at udnytte 
CBAM's klimabeskyttelsespotentiale fuldt ud. En eventuel udvidelse af CBAM skal imidlertid være baseret på 
klare kriterier og stå i et rimeligt forhold til mekanismens formål. Ydermere vil jeg sammen med kommissæren 
med ansvar for klima, nettonul og ren vækst løbende vurdere, hvordan vi skal håndtere eventuel omgåelse af 
CBAM, og i den forbindelse spiller toldmyndighederne en afgørende rolle.  
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Som samlovgiverne har anmodet om, vil Kommissionen også vurdere risikoen for kulstoflækage for varer, der er 
omfattet af CBAM, som er produceret i EU og eksporteres til tredjelande, navnlig til lande, som ikke anvender EU 
ETS eller en lignende kulstofprisfastsættelsesmekanisme. 

For så vidt angår de mindst udviklede lande (LDC-lande), fritager CBAM ikke disse lande, eftersom det ville 
anspore til udflytning af mere forurenende industrier til disse lande i stedet for at opfordre til dekarbonisering. 
Kommissionens undersøgelser viser, at eksport fra LDC-lande til EU i de sektorer, der er omfattet af CBAM, er 
begrænset. Alligevel kan eksport til EU for nogle LDC-lande give anledning til vigtig udenlandsk indtjening og 
udgøre en væsentlig del af deres bruttonationalindkomst. Sammen med de andre kommissærer vil jeg sikre, at 
Kommissionen fortsat arbejder tæt sammen med disse lande og støtter dem i at tilpasse og forberede sig under 
CBAM's overgangsperiode. 

8. Hvad er Deres prioriteter for den kommende kemikalieindustripakke? Hvordan vil De opnå omstillingen til 
sikre og cirkulære grønne, mindre vand- og energiintensive kemikalier og samtidig skabe forudsigelighed på lang 
sigt for investorer med hensyn til bæredygtige innovationer? Hvornår vil De fremlægge et forslag til revision af 
REACH-forordningen, der sikrer forenkling og samtidig garanterer bedre beskyttelse af sundhed og miljø og en 
konkurrencedygtig industri? Hvad er Deres plan for PFAS for at minimere menneskers og miljøets eksponering 
for dem og samtidig sikre en klar og gennemførlig ramme for industrien ved at tage hensyn til væsentlige 
anvendelser? 

Kemikalieindustripakken, som fremgår af de politiske retningslinjer, vil være af afgørende betydning for at sikre 
beskyttelsen af menneskers sundhed og miljøet og for at sikre en konkurrencedygtig industri i EU. På baggrund af 
års erfaring med gennemførelsen af REACH-forordningen og kemikalielovgivning står det klart, at EU er nødt til 
at øge fremdriften, mindske bureaukratiet og skabe klarhed og vished for både virksomheder og forbrugere. Med 
pakken stræber vi efter at skabe en mere effektiv lovgivningsmæssig ramme, så vi kan agere hurtigere for at fjerne 
skadelige stoffer fra markedspladsen, og samtidig skabe større langsigtet investeringssikkerhed for Europas 
verdensførende kemikalievirksomheder. 

EU kan være stolt af at have verdens mest avancerede kemikalielovgivningsramme, men visse aspekter skal 
revideres. I lyset af den risiko, som visse kemikalier udgør, og de økonomiske udfordringer, som 
kemikalieindustrien står over for, er der behov for en fornyet og holistisk tilgang til at fremme den grønne 
omstilling og opnå en bæredygtig konkurrenceevne. Det er derfor, at jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, vil 
arbejde sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær 
økonomi om at fastsætte fire prioriteter for den kommende kemikalieindustripakke: 

1) Innovative, bæredygtige og sikre forsyningskæder: EU skal stå fast i støtten til en stærk og modstandsdygtig 
kemikalieindustri, som er nøglen til at skabe vækst og velstand i EU. Der er behov for at skabe en befordrende 
ramme for investeringer, der driver omstillingen i retning af nye grønne og digitale løsninger, herunder rene 
energikilder og bæredygtige kulstofholdige råmaterialer, men også sikre, cirkulære og bæredygtige kemikalier. 
Det vil kræve klare signaler og langsigtet forudsigelighed på lang sigt for investorer og kan opnås ved at fremme 
en mere samarbejdsbaseret tilgang mellem offentlige myndigheder og industrien. Erstatning af skadelige 
kemikalier bør understøttes yderligere gennem innovation og videnoverførsel som led i industriens omstilling til 
sikrere alternativer. Eftersom kemikalier udgør kernen i mange forsyningskæder, som er centrale for omstillingen, 
skal vi undgå at skabe nye afhængigheder.  

2) Forenklet og strømlinet lovgivning: REACH-forordningen har bidraget væsentligt til at øge kendskabet til 
kemikalier gennem registrering og vurdering og til at afhjælpe den risiko, som visse kemikalier udgør, ved hjælp 
af godkendelser og begrænsninger. Imidlertid har REACH-forordningen også vist sig at være for belastende for 
industrien, navnlig for SMV'er. Et forslag til retsakt om at revidere REACH-forordningen i 2025 udarbejdet 
sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi vil 
bringe REACH-forordningen i overensstemmelse med prioriteterne om at forenkle, mindske byrden og give 
mulighed for afgørende supplerende høringer med Parlamentet og alle relevante interessenter.  

Revisionen af REACH-forordningen bør sigte mod at modernisere den lovgivningsmæssige ramme med henblik 
på at øge den bæredygtige konkurrenceevne og sikkerheden i EU uden at kompromittere beskyttelsen af 
menneskers sundhed og miljøet. For at forenkle vil det tostrengede system med godkendelser og begrænsninger 
blive revideret for i væsentlig grad at mindske behovet for individuelle godkendelser. Ved hovedsagelig at basere 
vores tilgang på bredere begrænsninger vil vi være i stand til at træffe afgørelser hurtigere og mere gennemsigtigt 
uden at bringe det høje beskyttelsesniveau af vores sundhed og miljø i fare.  



 – 10 –   

SMV'er vil endvidere blive understøttet gennem digitalisering. Styrkelse af håndhævelsen vil skabe lige vilkår, 
bl.a. for onlinesalg, med henblik på at bevare den konkurrencemæssige stilling for EU-virksomheder, der 
overholder reglerne, og vil sikre, at importerede produkter opfylder alle relevante standarder. Forbedringer af 
oplysningskravene, f.eks. til hormonforstyrrende stoffer, vil lukke informationshuller og forbedre risikokontrollen. 
Forsøgsmetoder uden brug af dyr vil blive fremmet og dyreforsøg minimeret. Ydermere vil gennemførelsen af de 
nyligt vedtagne ændringer af direktivet om industrielle emissioner facilitere en mere effektiv og cirkulær 
anvendelse af vand i kemikalieindustrien samt nedbringe udledningen af farlige stoffer i vandet.  

Endelig vil et forslag til en grundforordning for Det Europæiske Kemikalieagentur, som skal komplementere 
revisionen af REACH-forordningen og tidligere initiativer foreslået af Kommissionen, som f.eks. "ét stof, én 
vurdering", styrke forvaltningen af agenturet, fremskynde dets procedurer og øge dets finansielle bæredygtighed, 
hvilket haster.  

3) Sammenhæng i politikkerne: Den europæiske kemikalieindustri står over for et stigende antal 
lovgivningsmæssige krav, som i sig selv er berettigede, men som kan skabe uoverensstemmelser og overlapninger 
mellem forskellige retsakter. Vi har behov for bedre koordinering på både EU-plan og nationalt plan og for en 
mere holistisk tilgang for at sikre, at den kumulative byrde ikke hæmmer EU's konkurrenceevne og 
innovationspotentiale. Derfor vil jeg sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en 
konkurrencedygtig cirkulær økonomi opfordre indtrængende til og facilitere tidlige drøftelser blandt EU og 
nationale myndigheder om fælles prioriteter og de mest hensigtsmæssige politiske foranstaltninger for kemikalier 
for at sikre overensstemmelse mellem REACH-forordningen og andre retsakter. En sådan koordinering vil også 
gavne sundhed og miljø.   

4) Klarhed vedrørende PFAS: Som angivet i min opgavebeskrivelse er jeg fast besluttet på, hvis min udnævnelse 
bekræftes, at skabe rettidig klarhed om REACH-begrænsningsprocessen for PFAS sammen med kommissæren 
med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi. Disse kemikalier kræver særlig 
opmærksomhed i betragtning af det store antal sager om forurening af jord og vand, herunder drikkevand. Det er 
derfor, Kommissionen allerede har taget betydelige skridt til at kontrollere risiciene ved PFAS gennem 
begrænsninger af forbrugernes anvendelse og andre foranstaltninger under REACH-forordningen samt strammere 
grænseværdier for PFAS i drikkevand og kontroller af overflade- og grundvand.  Jeg vil hurtigst muligt søge at 
fremskynde den endelige afgørelse om flere medlemsstaters igangværende initiativ til at begrænse PFAS for at 
beskytte vores borgeres sundhed og miljøet, og samtidig dele grundlæggende retningslinjer af hensyn til klarhed 
og forudsigelighed. Jeg vil søge at forbyde brugen af PFAS i forbrugerprodukter, som f.eks. kosmetik, materialer 
bestemt til kontakt med fødevarer og udendørsbeklædning.  

Hvis der ikke findes passende alternativer med hensyn til ydeevne og sikkerhed, vil jeg støtte den fortsatte 
anvendelse af PFAS i industrielle anvendelser, navnlig kritiske anvendelser, under nøje kontrollerede forhold, 
indtil der findes acceptable erstatninger, ledsaget af strenge emissions- og bortskaffelsesregler for at begrænse 
deres udledning i miljøet, og klare incitamenter til at innovere og udvikle bæredygtige erstatninger. Det blev 
anerkendt i Kommissionens meddelelse om væsentlige anvendelsesformål fra april 2024, at visse industrisektorer 
opfylder væsentlige funktioner i samfundet, og PFAS anvendes i vid udstrækning i mange industrielle anvendelser, 
som er nødvendige, f.eks. sektorerne for forsvaret, halvledere, ren teknologi og sundhed. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi 

9. Hvad er Deres vision for Deres ansvarsområde ud over Deres opgavebeskrivelse, og hvad vil De gerne have, 
at Deres eftermæle skal være? Hvilke lovgivningsforslag og andre initiativer vil De foreslå kommissærkollegiet at 
vedtage i de næste fem år og navnlig i de første 100 dage? Hvordan vil De sikre, at disse forslag og gennemførelsen 
af den eksisterende lovgivning vil styrke den europæiske konkurrenceevne? Har De til hensigt at basere disse 
lovgivningsforslag på særlige konsekvensanalyser? Hvad er Deres planer, navnlig med hensyn til aftalen om ren 
industri, den europæiske velfærdsplan, retsakten om fremskyndelse af industriel dekarbonisering, den europæiske 
fond for konkurrenceevne og retsakten om cirkulær økonomi? Hvilke finansielle ressourcer bør der efter Deres 
mening afsættes til disse initiativer? Hvordan vil De finansiere navnlig den europæiske fond for konkurrenceevne, 
uden at det berører eksisterende forpligtelser over for andre EU-politikker? Hvad mener De bør være den 
økonomiske logik og de industrielle finansieringsbehov, som den europæiske fond for konkurrenceevne skal tage 
sig af? Hvordan ser De forholdet mellem disse initiativer og forordningen om nettonulindustri, forordningen om 
kritiske råstoffer, platformen for strategiske teknologier for Europa samt emissionsreduktionsmålet for 2040? 
Hvordan agter De at håndtere den sociale dimension af disse initiativer? Hvordan vil De også håndtere 
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energiomkostninger og -effektivitet, anvendelse af vedvarende energi og andre energikilder i denne sammenhæng? 
Hvad er Deres vision for værktøjet til koordinering af konkurrenceevnen, og hvordan bør det fungere for at sætte 
Dem i stand til at udføre de opgaver, der er beskrevet i Deres opgavebeskrivelse? 

Europa har et stærkt produktionsgrundlag og en stærk position på de globale markeder. Automobil-, kemikalie- og 
lægemiddelsektoren er områder med stor ekspertise, men står over for en betydelig global konkurrence. EU 
risikerer at sakke bagud inden for digital og ren innovation samt for konkurrenceevnen i de energiintensive 
sektorer. Det skyldes, at energipriserne er betydeligt højere i Europa end i andre økonomier. Det skyldes, at vi i 
Europa er gode til at innovere, men mindre gode til at opskalere og bringe innovative produkter på markedet. Det 
skyldes, at den nuværende geopolitiske kontekst har forværret de risici, der er forbundet med strategisk 
afhængighed. Ovennævnte er alle grunde til igen at sætte vores industristrategi øverst på den europæiske 
dagsorden.  

Konkurrenceevne er midlet, og velstand er målet, det er min mission. Vores ambition er, at vi ved udgangen af 
denne mandatperiode har skabt de rette vilkår for europæiske virksomheder, så de kan vokse og drage fordel af en 
ny dynamik, som kan understøtte nuværende og kommende generationers velstand. Jeg er overbevist om, at 
dekarbonisering kan omdannes til en kilde til vækst og beskæftigelse. Jeg tror også, at EU skal handle i fællesskab 
for at få succes og ikke som 27 individuelle medlemsstater. For at nå dette mål vil jeg lægge særlig vægt på at 
sikre konsekvens på tværs af alle vores politikker, samtidig med at der igangsættes skræddersyede initiativer i 
strategiske sektorer. 

Med dette in mente vil aftalen om ren industri, som jeg vil fremlægge, hvis min udnævnelse bekræftes, sammen 
med ledende næstformand med ansvar for ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling og kommissæren med 
ansvar for klima, nettonul og ren vækst i løbet af mandatperiodens første 100 dage, udstikke den retning, vi skal i. 
Det vil være en central del af den bredere europæiske velstandsplan, som fremgår af tiltrædende formand Ursula 
von der Leyens politiske retningslinjer. Som beskrevet i yderligere detaljer i mit svar på spørgsmål 6, vil aftalen 
om ren industri indeholde tiltag for de kommende år, som skal bidrage til at dekarbonisere industrien, herunder 
bl.a. ved at mindske bureaukratiet, sikre adgang til overkommelig energi- og råstofpriser, skabe efterspørgsel og 
førende markeder, mobilisere yderligere private investeringer og imødegå urimelig handelspraksis. Som sådan vil 
den være en vigtig katalysator for Europas vej til klimaneutralitet gennem en mere konkurrencedygtig industri. 

Bedre lovgivning og omhyggelig gennemførelse vil være altafgørende for at kunne skabe en effektiv og forenklet 
lovgivningsmæssig ramme samt et gunstigt erhvervsklima i det indre marked. Jeg er fast besluttet på at anvende 
en evidensbaseret politikudformning, som bidrager til EU's konkurrenceevne. Jeg vil screene den lovgivning, som 
er omfattet af mit ansvarsområde for at eliminere eventuelle overlapninger, mindske den administrative byrde og 
muliggøre den bedst mulige anvendelse af digitale værktøjer. 

Vi er også nødt til at fokusere på prioriteterne i vores industripolitik, så vi kan nedbringe risikoen og mobilisere 
private investeringer til opfyldelse af vores fælles mål. Som angivet mere detaljeret i mine svar på spørgsmål 4 og 
16 vil dette navnlig blive fremmet gennem Den Europæiske Fond for Konkurrenceevne i forbindelse med den 
næste flerårige finansielle ramme. På nuværende tidspunkt er investeringerne i Europa for fragmenterede, og EU 
har et stort investeringsunderskud, bl.a. inden for opskalering. Den næste flerårige finansielle ramme giver 
mulighed for at sikre en mere målrettet, enklere og mere virkningsfuld anvendelse af vores midler med en stærk 
søjle for konkurrenceevne. Den bør lette europæiske virksomheders adgang til forskellige 
finansieringsmuligheder. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil udviklingen af Den Europæiske Fond for 
Konkurrenceevne være en af mine højeste prioriteter, som jeg vil arbejde på sammen med kommissæren med 
ansvar for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning og andre medlemmer af kommissærkollegiet om 
samt med Parlamentet og Rådet.  

 

Som angivet i mit svar på spørgsmål 10 vil gennemførelsen af forordningen om nettonulindustri og forordningen 
om kritiske råstoffer være afgørende for vores indsats for at øge Europas modstandsdygtighed og 
konkurrenceevne. Disse instrumenter behandler vigtige aspekter af industriens konkurrenceevne, herunder 
strømlining af tilladelser, adgang til sikker forsyning af råstoffer og adgang til markeder. Jeg er fuldt ud 
opmærksom på det vigtige arbejde, der er blevet udført i Parlamentets tidligere mandatperiode, og jeg vil arbejde 
på at sikre, at det gennemføres hurtigt, og at aftalen om ren industri bygger på det og andre tilknyttede initiativer, 
herunder STEP.  
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For så vidt angår den europæiske klimalov vil Kommissionen under ledelse af kommissæren med ansvar for klima, 
nettonul og ren vækst fremsætte forslag til en ændring, som skal omfatte et nettoemissionsreduktionsmål på 90 % 
senest i 2040.  

Som skitseret i mit svar på spørgsmål 4 vil værktøjet til koordinering af konkurrenceevnen fremme tilpasningen 
af investeringsprioriteter på tværs af medlemsstaterne og på europæisk plan. Det bør bygge på arbejdet med 
eksisterende værktøjer såsom rapporten om det indre marked og konkurrenceevnen og det europæiske semester. 
Resultaterne af denne tilpasning bør til gengæld danne grundlag for valget af flerlandeprojekter som vigtige 
projekter af fælleseuropæisk interesse, som er af allerstørste vigtighed for vores industristrategi. 

Alt i alt vil det være europæerne, der får mest ud af denne indsats. Innovative og konkurrencedygtige virksomheder 
giver stabile job af høj kvalitet både direkte og indirekte i alle regioner. Økonomisk og industriel vækst giver 
medlemsstaterne mulighed for at finansiere deres sociale modeller. Den grønne og rene omstilling forbedrer 
borgernes sundhed og trivsel. Disse er centrale vilkår for vores samfunds og vores kontinents fremgang.  

Følgelig vil aftalen om ren industri have en stærk færdighedsorienteret og social dimension, så ingen og intet sted 
lades i stikken. Vi har behov for en både rimelig og retfærdig omstilling. Jeg vil støtte den ledende næstformand 
med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed i dennes arbejde for at udvikle en Union med færdigheder, 
styrke opkvalificering og erhvervsuddannelser, der er skræddersyet til erhvervslivet, samt gensidig anerkendelse 
af kvalifikationer. Jeg vil lægge stor vægt på social dialog. Den skaber ikke alene mere ejerskab og accept af 
omstillingen, men gør også afgørelser truffet sammen med medarbejderne og deres repræsentanter mere 
bæredygtige.  

For så vidt angår energiomkostninger og -effektivitet vil aftalen om ren industri også sigte mod at håndtere denne 
udfordring ved hjælp af planen om overkommelige energipriser, som udarbejdes af kommissæren med ansvar for 
energi og boliger. Jeg vil arbejde på at sikre, at den både sænker priserne og CO2-emissionerne.  

Sidst, men ikke mindst, kan vi ikke sikre Europas konkurrenceevne på lang sigt uden at bevæge os væk fra 
importerede fossile brændstoffer og over til en ren, konkurrencedygtig og cirkulær økonomi. Og det bør ske 
hurtigst muligt. 

10. Hvilke foranstaltninger påtænker De med henblik på en effektiv gennemførelse af forordningen om kritiske 
råstoffer og forordningen om nettonulindustri for at styrke den europæiske konkurrenceevne? Hvad bør være de 
næste skridt til at færdiggøre denne lovgivning inden for og ud over det bredere anvendelsesområde for europæisk 
strategisk autonomi? Hvordan agter De navnlig at styrke værdikæderne i forbindelse med forordningen om 
nettonulindustri og fremme ressourceeffektivitet i forbindelse med forordningen om kritiske råstoffer? Hvordan 
vil De bidrage til at skabe førende markeder for ren teknologi? Hvilke andre foranstaltninger vil De foreslå for at 
frigøre langsigtede investeringer og styrke konkurrenceevnen, modstandsdygtigheden og autonomien i EU's 
industri, herunder forsvarsproduktionen, samtidig med at den europæiske sociale model opretholdes? Hvilke 
sektorspecifikke og horisontale foranstaltninger påtænker De for at støtte den europæiske industri? Hvilke 
kriterier vil De anvende til at definere Europas specifikke sårbarheder i visse sektorer og til at styre Deres indsats 
for at beskytte den europæiske industri mod illoyal konkurrence udefra? Hvilke konkrete foranstaltninger bør efter 
Deres mening medtages i handlingsplanen for stål og metaller? Hvilke sektorer og teknologier mener De bør 
medtages i de nye vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse, og hvordan vil dette støtte EU's industristrategi 
og SMV'er? Hvordan agter De at revidere reglerne for offentlige udbud for at sikre forsyningssikkerheden og 
støtte anvendelsen af europæiske produkter i visse strategiske sektorer og teknologier til gavn for alle 
medlemsstater? Hvilke kriterier vil De anvende til at identificere disse strategiske sektorer og teknologier? 
Hvordan vil De bidrage til handlingsplanen for bilindustrien? Har De nogen specifikke planer for PFAS? 

Forordningen om nettonulindustri (NZIA) og forordningen om kritiske råstoffer (CRMA) vedrører vigtige aspekter 
af industriens konkurrenceevne, herunder strømlining af tilladelser, adgang til sikre forsyninger af råstoffer, 
omskoling og opkvalificering af den europæiske arbejdsstyrke og adgang til markeder. Hvis min udnævnelse 
bekræftes, vil vi sikre, at følgende bliver ført ud i livet: de aftalte frister for udstedelse af tilladelser, de første 
strategiske projekter inden for rammerne af forordningen om kritiske råstoffer, som udvælges i begyndelsen af 
2025, og støtte til at komme i gang til offentlige og private investorer. Jeg vil også arbejde for at sikre en hurtig 
vedtagelse af de gennemførelsesbestemmelser, som er nødvendige for, at medlemsstaterne kan begynde at anvende 
ambitiøse kriterier, der ikke vedrører pris, i forbindelse med offentlige indkøb og auktioner vedrørende vedvarende 
energi, hvilket er et vigtigt første skridt på vejen til at skabe førende markeder for ren teknologi. 
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Vi vil føre tilsyn med oprettelsen af en platform for kritiske råstoffer og give den de midler og ressourcer, der skal 
til for at understøtte fælles indkøb og håndtere strategiske lagre. For at fremme cirkularitet vil den fulde 
gennemførelse af foranstaltninger med henblik på genanvendelighed og genanvendt indhold inkluderet i 
forordningen om kritiske råstoffer og bestemmelserne om batterier og miljøvenligt design øge tilgængeligheden 
og udbredelsen af sekundære råstoffer. For at fuldende billedet skal vi imidlertid også skabe et ægte indre marked 
for affald og sekundære råstoffer, og som beskrevet i mit svar på spørgsmål 6, vil jeg samarbejde med 
kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi om at sikre, at 
retsakten om cirkulær økonomi gør det.  

Vi er – for at styrke konkurrenceevne, modstandsdygtighed og åben strategisk autonomi mere generelt – nødt til 
at skabe de rette betingelser for, at vores virksomheder kan investere, dekarbonisere og blive mere 
konkurrencedygtige. Med henblik herpå vil jeg inden for mandatperiodens første hundrede dage fremsætte forslag 
til en aftale om ren industri, som beskrevet under spørgsmål 6.  

Endvidere vil vi i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse udvikle en horisontal strategi for at uddybe det 
indre marked og fjerne hindringer for at hjælpe virksomheder med at opskalere, som nærmere beskrevet i mit svar 
på spørgsmål 12, og fremsætte forslag om oprettelse af en europæisk fond for konkurrenceevne, som skal sikre, at 
vi investerer i strategiske teknologier og sektorer som beskrevet i mit svar på spørgsmål 16.   

Det er centralt, at vi identificerer Europas specifikke sårbarheder, da det danner udgangspunkt for vores politiske 
indsats. Som skitseret i mit svar på spørgsmål 15 vil jeg lægge vægt på at overvåge risici i forsyningskæden og 
foregribe forstyrrelser ved især at fokusere på eksisterende og potentielle strategiske afhængighedsforhold, navnlig 
på ét land. For at garantere modstandsdygtighed i vores forsyningskæder vil vi prioritere risikovurderinger på 
tværs af kritiske økosystemer såsom energiintensive industrier, sundhed, elektronik og det digitale økosystem 
(f.eks. chips, kvanteteknologi, supercomputere og kunstig intelligens), vedvarende energi, elektriske køretøjer, 
luft- og rumfart og forsvar. Jeg vil bygge videre på vores tilgang til kritiske råstoffer for at finde de mest 
hensigtsmæssige løsninger.  

Hvis vi skal sikre lige vilkår på internationalt plan og beskytte den europæiske industri effektivt mod illoyal 
konkurrence udefra, vil det kræve, at vi tager hele den handels- og konkurrencepolitiske værktøjskasse i brug, som 
f.eks. systematisk håndhævelse af handelspolitiske beskyttelsesinstrumenter og en styrkelse heraf, hvis der er 
relevant, på en måde, der er i overensstemmelse med WTO's regler. En række produkter inden for ren teknologi, 
som bidrager til EU's mål i den grønne pagt, er allerede omfattet af handelspolitiske beskyttelsesforanstaltninger, 
herunder vindmølletårne af stål og elcykler samt på det seneste batteridrevne elkøretøjer. Vores handelspolitik skal 
være i overensstemmelse med vores industripolitik. 

For så vidt angår sektorspecifikke foranstaltninger vil jeg udvikle en særlig handlingsplan for stål og metaller, som 
indeholder ambitiøse foranstaltninger til at håndtere de mest påtrængende behov for at sikre sektorernes 
langsigtede levedygtighed på grundlag af resultaterne af dialogerne om omstillingen til ren energi og 
metalomstillingsforløbet. Handlingsplanen bør tackle de negative konsekvenser af global overkapacitet og høje 
energipriser. Den bør også sikre, at handelspolitikken bidrager yderligere til industriens konkurrenceevne og 
dekarbonisering på lang sigt.  

Parallelt hermed vil jeg sammen med kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme arbejde på en 
solid handlingsplan for bilindustrien, som gennemgår store forandringer på vejen mod elektriske og selvkørende 
køretøjer. Industrien står over for mange problemer, herunder høje produktionsomkostninger, overkapacitet i 
tredjelande og vigende efterspørgsel. Vi skal gøre meget for at imødegå disse udfordringer for at sikre fortsat støtte 
til batteriforsyningskæden og den overordnede forsyningskæde og for at indføre en sammenhængende ramme for 
bilindustrien, herunder digitalisering heraf. Det betyder også, at vi skal ajourføre rammen om typegodkendelse for 
motorkøretøjer, så det bliver muligt at indsætte selvkørende køretøjer og bedre udnytte det økonomiske potentiale 
i køretøjsdata. 

Vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse har vist sig at være en katalysator for investeringer og har 
mobiliseret mere end 100 mia. EUR i strategiske sektorer såsom mikroelektronik-, batteri-, brint-, cloud- og 
sundhedssektoren. Min prioritet vil være at samarbejde med medlemsstaterne om at udpege de rigtige teknologier 
til fremtidige vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse. Siden oktober 2023 har Kommissionen oprettet det 
fælles europæiske forum, hvor der finder intensive drøftelser sted. Adskillige lovende teknologier har manifesteret 
sig som kandidater, f.eks. avancerede materialer til ren teknologi, kunstig intelligens eller atomenergiteknologier. 
Jeg vil sammen med den ledende næstformand for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling stræbe efter 
at fremskynde dette arbejde med henblik på at udarbejde nye forslag til vigtige projekter af fælleseuropæisk 
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interesse og reflektere over, hvordan vi bedst anvender EU-budgettet til at støtte disse vigtige projekter som en del 
af den fremtidige Europæiske Fond for Konkurrenceevne. Jeg vil også samarbejde med den ledende næstformand 
med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling og medlemsstaterne om hurtigt at få 
offentliggjort og godkendt nye vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse.  

 

Offentlige udbud er et andet vigtigt håndtag, vi kan trække i for at skabe førende markeder inden for rene og 
strategiske teknologier. Som angivet mere detaljeret under spørgsmål 14 har jeg til hensigt at forberede en revision 
af direktivet om offentlige udbud, som vil prioritere modstandsdygtig inden for visse strategiske sektorer og 
teknologier.  

For så vidt angår PFAS og det at skabe klarhed om REACH-begrænsningerne for PFAS henviser jeg til mit svar 
på spørgsmål 8. 

Endelig vil jeg i arbejdet med at forbedre industriens konkurrenceevne og velstand ikke glemme bredere 
samfundsmæssige og globale mål. Hvis det gøres rigtigt, kan konkurrenceevneforanstaltninger være centrale 
katalysatorer for klimaomstillingen og skabelsen af kvalitetsjob.  

11. Hvordan planlægger De at håndtere reguleringsmæssige spørgsmål, der påvirker virksomheder, navnlig 
SMV'er, herunder når de opererer på tværs af grænserne? Hvordan planlægger De at sikre, at SMV'er vil drage 
fordel af køreplanen for strategisk autonomi? Hvilke retlige konsekvenser vil indførelsen af en ny kategori af små 
midcapselskaber få for eksisterende og fremtidig EU-lovgivning? Hvad vil kriterierne for at definere små 
midcapselskaber være? Vil det være en særskilt bindende juridisk definition, eller vil eksisterende juridiske 
kategorier (f.eks. EU's definition af SMV'er) blive udvidet til at omfatte denne nye kategori? Hvad er Deres 
konkrete planer om at gøre hurtighed, sammenhæng og forenkling til centrale politiske prioriteter for at mindske 
den administrative byrde og forenkle gennemførelsen, rapporteringen og udstedelsen af tilladelser? Hvordan vil 
De konkret gennemføre den nye SMV-test og kontrol af konkurrenceevnen? 

Små og mellemstore virksomheder er drivkraften i EU's økonomi. Af hensyn til EU's konkurrenceevne på lang 
sigt er det nødvendigt at hjælpe dem med at vokse og blive mere produktive.  

SMV'er er særligt berørt af regelbyrden, fordi de normalt kun har begrænsede ressourcer til administrative opgaver. 
Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde på at skabe et særligt SMV-pas for at mindske den administrative 
byrde og omkostningerne ved på en enkel måde at certificere en virksomheds SMV-status og dermed frigøre tid 
og ressourcer for virksomheden. Det vil også gøre behandling og håndtering af SMV'erne nemmere for de 
offentlige myndigheder.  

Sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet vil jeg arbejde 
på at udvikle en såkaldt 28. ordning for at hjælpe innovative virksomheder med at vokse og drage fordel af et 
enklere, harmoniseret regelsæt i hele Unionen. I overensstemmelse med de politiske retningslinjer vil der blive 
tilføjet en dimension vedrørende det indre marked til rapporten om retsstatssituationen, som skal omhandle 
spørgsmål, der påvirker virksomheder, navnlig SMV'er, der opererer på tværs af grænserne. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sammen med kommissæren med ansvar for startups, forskning og 
innovation lancere en europæisk innovationslov og en EU-opstarts- og opskaleringsstrategi for at strømline vores 
regelsæt og lette adgangen til venturekapital for startupvirksomheder og vækstvirksomheder.  

SMV'er er også afgørende for at opnå åben strategisk autonomi, da de spiller en central rolle i opbygningen af 
modstandsdygtige og diversificerede forsyningskæder. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sikre, at SMV'er 
kan drage fordel af målrettet støtte og en indsats for at sikre tilgængeligheden af kritiske input, som er afgørende 
for deres modstandsdygtighed.  

Hurtighed og sammenhæng i samt forenkling af EU-lovgivningen samt nem adgang til EU's 
finansieringsinstrumenter er afgørende for at generobre Europas konkurrencefordel, og disse områder vil have høj 
prioritet inden for mit ansvarsområde. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg derfor lægge vægt på at mindske 
den administrative byrde i form af f.eks. rapporteringsforpligtelser og administrative omkostninger. Hvis min 
udnævnelse bekræftes, vil jeg også arbejde på en loyal måde med andre medlemmer af kollegiet, navnlig med 
kommissæren for gennemførelse og forenkling, om at stressteste EU-reglerne for det indre marked og fremsætte 
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forslag om at fjerne eventuelle overlapninger og modsigelser og arbejde for, at reglerne bliver fuldt ud 
digitaliseringsparate, samtidig med at der opretholdes høje standarder.  

Som anført i min opgavebeskrivelse vil jeg lede arbejdet med at indføre en definition af en ny kategori af små 
midcapselskaber baseret på antallet af ansatte og de finansielle indtægter, hvilket igen kan gøre det muligt for 
Kommissionen og samlovgiverne at få vedtaget særlige regler for sådanne små midcapselskaber, når og hvor det 
kan være nødvendigt og berettiget.  

Desuden agter jeg at udnytte hele potentialet ved standardisering og digitalisering, så oplysninger som standard er 
digitale og kun indsendes én gang, hvilket vil skabe et lovgivningsmæssigt miljø, der forenkler og strømliner alt 
fra rapportering til udstedelse af tilladelser. Det er vigtigt, at det er nemt at overholde reglerne, og det kan vi opnå 
ved at skifte fra dokumentbaserede til datadrevne informationsstrømme. I den forbindelse vil jeg bestræbe mig på 
yderligere at udnytte intelligente digitale værktøjer til e-fakturering, det digitale produktpas og den fælles digitale 
portal. 

Vores politikker skal fremme konkurrenceevnen og tage hensyn til SMV'ernes behov. Endelig vil jeg, hvis min 
udnævnelse bekræftes, samarbejde med kommissæren med ansvar for gennemførelse og forenkling om den nye 
SMV-test og kontrol af konkurrenceevnen, der skal hjælpe os med at udforme kommende lovgivning på en måde, 
der styrker konkurrenceevnen hos EU's virksomheder, herunder SMV'er, så unødvendige byrder undgås, samtidig 
med at høje standarder opretholdes.  

For det første vil den nye kontrol af konkurrenceevnen, som skal ledsage alle konsekvensanalyser, være baseret 
på et sæt nøgleindikatorer, herunder omkostnings- og priskonkurrenceevne, international konkurrenceevne, 
innovationskapacitet og indvirkning på SMV'ers konkurrenceevne. Den vil omfatte en mere indgående analyse af 
konsekvenserne af et forslag under hensyntagen til tilstanden i de sektorer, der er mest berørt af international 
konkurrence, og som er relevante for forslaget. I det omfang der identificeres problemer med sektorernes 
konkurrenceevne, vil kontrollen også afspejle de nødvendige afbødende foranstaltninger.  

For det andet vil vi arbejde for en yderligere styrkelse af SMV-dimensionen i analysen med en ny SMV-test. Med 
denne nye test vil Kommissionen tage hensyn til SMV'ers behov i forbindelse med den politiske cyklus, navnlig i 
de første faser af den politiske beslutningsproces. Kommissionen vil også foretage en særlig analyse af 
konsekvenserne for SMV'er i alle deres evalueringer og kvalitetskontroller. Denne efterfølgende vurdering vil gøre 
det muligt for os at drage værdifulde erfaringer for at forenkle og mindske byrden for fremtidige SMV-relevante 
politikker.  

For mig er det afgørende systematisk at tage SMV-dimensionen i betragtning på alle trin i beslutningsprocessen. 
På nuværende tidspunkt tages der ikke tilstrækkeligt hensyn til et forslags kumulative og indirekte konsekvenser i 
form af afsmittende virkninger i værdikæden og forslagets indflydelse på markedsdynamikken. Hvis min 
udnævnelse bekræftes, vil jeg være rede til at samarbejde med Parlamentet, Rådet og andre interesserede parter 
for at sikre, at politikker, der påvirker SMV'er, faktisk støtter dem og ikke pålægger dem en uforholdsmæssig stor 
byrde. 

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

12. I sine politiske retningslinjer for denne nye mandatperiode og i sin opgavebeskrivelse til Dem understreger 
Kommissionens formand, at det indre marked er en central søjle i EU, og at der er behov for et nyt momentum for 
at uddybe det, navnlig i servicesektoren, hvor der stadig er mange hindringer, med henblik på at sikre EU's 
velstand. Hvilke foranstaltninger, herunder lovgivningsmæssige foranstaltninger, planlægger De at iværksætte 
inden for fri bevægelighed for tjenesteydelser og varer, og hvordan vil den nye strategi for det indre marked 
bidrage til at skabe dette nye momentum, integrere det indre marked yderligere, mindske uberettigede hindringer, 
administrative byrder og rapporteringsforpligtelser, samtidig med at forbrugerne styrkes og beskyttes, 
iværksætteri fremmes, og EU gøres globalt konkurrencedygtigt i de kommende årtier? Hvordan planlægger De at 
øge produktsikkerheden og fair konkurrence på det indre marked i forbindelse med produkter med oprindelse i 
tredjelande og også tage fat på tredjelandes e-handelsplatforme, der oversvømmer EU med produkter, der ofte 
ikke overholder EU's standarder, samtidig med at man undgår told? 

Det indre marked er en ressource, der ikke udnyttes i tilstrækkeligt omfang. Og Enrico Lettas nylige rapport er 
klar: det er afgørende for den europæiske konkurrenceevne at skabe et reelt integreret indre marked. Hvis jeg bliver 
godkendt som ledende næstformand, vil jeg gøre mit yderste for at uddybe det indre marked med henblik på at 
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styrke Europas produktivitet, understøtte vores velstand og sociale markedsøkonomi, opnå en retfærdig grøn og 
en digital omstilling og sikre lige vilkår, der ikke lader nogen i stikken.  

Jeg vil derfor senest i juni 2025 udarbejde en strategi for det indre marked for at skabe nyt momentum i et 
moderniseret indre marked for varer og tjenesteydelser baseret på fakta og virksomhedernes, arbejdstagernes og 
borgernes behov. Jeg vil bestræbe mig på at fjerne eksisterende lovgivningsmæssige og administrative hindringer 
og forebygge nye, samtidig med at jeg sikrer et velfungerende indre marked og en stadig større grad af konvergens. 
Desuden vil jeg prioritere forenkling af den lovgivningsmæssige ramme, gøre det nemmere at overholde reglerne 
og sikre korrekt gennemførelse heraf i alle medlemsstater. Mit arbejde skal tage udgangspunkt i fire 
hovedprioriteter: 

1) Forebyggelse: Jeg vil undersøge behovet for en retsakt om forebyggelse af hindringer for det indre marked, som 
uddybet nærmere i mit svar på spørgsmål 13, med henblik på at styrke anmeldelsessystemet.  

2) Samarbejde: Jeg vil styrke det virkningsfulde samarbejde med medlemsstaterne i taskforcen for håndhævelse 
af reglerne for det indre marked og SOLVIT-netværket med henblik på at afhjælpe meget konkrete hindringer, 
som borgere og virksomheder støder på. Selv om vores fælles indsats med medlemsstaterne allerede har ført til 
konkrete resultater, er der behov for en større indsats og et større politisk engagement for at fjerne de resterende 
forhindringer, der skader vores virksomheders konkurrenceevne.  

3) Digitalisering: Jeg vil fremme "digitalt som standard"-princippet med særlig vægt på interoperabilitet og 
engangsprincippet. Overholdelsen af de nødvendige rapporteringsforpligtelser skal forenkles i takt med 
overgangen fra dokumentbaserede til datadrevne informationsstrømme og en øget anvendelse af intelligente 
digitale værktøjer.  

 

4) Håndhævelse: Der bør om nødvendigt træffes korrigerende foranstaltninger med henblik på at afhjælpe 
hindringerne for det indre marked og sikre en korrekt gennemførelse af EU-reglerne. I den forbindelse mener jeg, 
at vi skal undersøge, hvordan der hurtigere kan iværksættes håndhævelsesforanstaltninger, hvis virksomheder og 
borgere risikerer betydelige økonomiske konsekvenser, fordi en medlemsstat ikke overholder EU-reglerne.  

Det er et fælles ansvar at gennemføre vores fælles regler. Derfor vil et tæt samarbejde med medlemsstaterne og 
Europa-Parlamentet have høj prioritet hos mig.  

Det gælder også inden for tjenesteydelser, som er af afgørende betydning for vores økonomiske 
konkurrencedygtighed og velstand. De tegner sig for ca. 70 % af EU's BNP og arbejdspladser og er afgørende for 
EU's fremstillingsindustri. Til trods herfor lever det indre marked for tjenesteydelser fortsat ikke op til sit 
potentiale. I mange sektorer har vi 27 markeder i stedet for ét. Det er ensbetydende med færre muligheder for 
virksomhederne og færre muligheder for at opskalere. Derfor vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, prioritere at 
tackle administrative hindringer for EU's tjenesteudbydere med særlig vægt på grænseregionerne.  

I den forbindelse vil jeg også se på lovregulerede erhverv. I dag er adgangen til og udøvelsen af mange erhverv 
underlagt lovgivningsmæssige krav for at beskytte forbrugerne og mål af samfundsmæssig interesse. Ud af de over 
5 500 lovregulerede erhverv i EU er mange kun reguleret i nogle få medlemsstater, hvilket tyder på, at der kan 
være mindre byrdefulde måder at beskytte samfundsmæssige interesser på. For lovregulerede erhverv er det mit 
mål at gøre den grænseoverskridende anerkendelse af kvalifikationer hurtigere og enklere, bl.a. ved at støtte 
digitaliseringen og automatiseringen af processer, samtidig med at arbejdstagernes rettigheder beskyttes. Dette vil 
øge mobiliteten for kvalificerede fagfolk på det indre marked og gøre det muligt for mennesker hurtigt at tage 
arbejde eller levere tjenesteydelser, som de er kvalificerede til. For at opnå dette vil jeg sammen med den ledende 
næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed arbejde på initiativet til overførsel af 
kvalifikationer.  

På det indre marked er det vigtigt, at de europæiske borgere kun tilbydes ægte og sikre produkter. For mange 
produkter, der ikke lever op til vores standarder, kommer imidlertid frit ind på vores marked. Jeg er navnlig 
opmærksom på, at bekymringen er tiltagende, og at der finder flere tilfælde af svig sted som konsekvens af 
stigningen i e-handel og i det direkte salg til forbrugere i EU via tredjelandes onlinemarkedspladser, hvis 
overholdelse af reglerne er vanskeligere og dyrere at kontrollere. Det kræver en indsats fra flere medlemmer af 
Kommissionen at tackle disse udfordringer. Jeg vil derfor samarbejde med den ledende næstformand med ansvar 
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for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati om effektivt og hurtigt at imødegå udfordringerne med 
produktsikkerhed og e-handel.  

Der skal anvendes en kombination af mange forskellige værktøjer til at håndtere disse udfordringer. Told- og 
skattemyndigheder vil sammen med markedsovervågningsmyndigheder spille en vigtig rolle. Håndhævelsen af 
forordningen om digitale tjenester over for onlinemarkedspladser, der ikke følger vores regler, er og vil fortsat 
være en prioritet. Derudover indeholder den nyligt vedtagne forordning om produktsikkerhed i almindelighed og 
markedsovervågningsforordningen også nye produktsikkerhedsspecifikke forpligtelser for onlinemarkedspladser 
såsom ordrer om at fjerne internetindhold. Sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige 
anliggender og retsstatsprincippet vil jeg støtte de nationale håndhævende myndigheder i at sørge for, at EU's 
forbrugere kun tilbydes sikre produkter, både online og offline. 

Samtidig med at vi gør alt dette, skal vi sikre et miljø, hvor mindre europæiske e-handelsplatforme kan trives og 
konkurrere på et retfærdigt grundlag med e-handelsplatforme uden for EU. Derfor skal vi skabe et gunstigt miljø 
uden fragmentering eller overlapning af regler. 

13. Hvad mener De med hensyn til kommissionsformandens opgavebeskrivelse om det mulige indhold af og 
tidsplanen for de specifikke foranstaltninger, der er angivet deri, navnlig i forbindelse med retsakten om 
forebyggelse af hindringer for det indre marked, den europæiske fond for konkurrenceevne, SMV-passet, den 
fælles digitale portal, retsakten om cirkulær økonomi og evalueringen af EU's standardiseringsforordning? 
Hvordan vil De konkret udvikle den nye strategi for det indre marked? Hvordan agter De at samarbejde med 
IMCO-udvalget og dets arbejdsgrupper inden for rammerne af dets kontrolaktiviteter for at holde udvalget 
orienteret på en gennemsigtig, regelmæssig og rettidig måde om gennemførelsen af den nuværende lovgivning, de 
kommende initiativer, herunder dem, der er nævnt i opgavebeskrivelsen, og resultaterne af Kommissionens og 
medlemsstaternes håndhævelsesforanstaltninger i det indre marked for tjenesteydelser og varer?  

Hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, vil jeg bestræbe mig på at færdiggøre en robust, enkel og 
moderne ramme for det indre marked, der styrker både forbrugere og virksomheder. Som led i strategien for det 
indre marked vil Kommissionen fremlægge konkrete foranstaltninger til at fremme grænseoverskridende levering 
af tjenesteydelser og grænseoverskridende bevægelighed for varer. Jeg vil fokusere på både at fjerne de 
eksisterende hindringer og forhindre, at der skabes nye. Det er de europæiske, nationale og regionale forvaltningers 
fælles ansvar at udnytte det indre markeds potentiale og udnytte dets omfang. Jeg vil indgå i en konstruktiv dialog 
med Europa-Parlamentet og Rådet. I tæt samarbejde med alle interessenter, herunder arbejdsmarkedets parter og 
repræsentanter for de relevante sektorer, vil jeg sigte mod at gennemføre denne strategi senest i juni næste år. 

Jeg agter både at styrke vores gennemsigtighedsværktøjer og at styrke de forebyggende vurderinger af nye 
nationale bestemmelser, der kan have indvirkning på det indre marked, og bl.a. undersøge behovet for en retsakt 
om forebyggelse af hindringer for det indre marked. Det er muligt at udnytte forebyggende foranstaltningers fulde 
potentiale ved at sørge for bedre gennemførelse af de eksisterende gennemsigtighedsinstrumenter. Det vil i den 
forbindelse være afgørende at lukke hullerne i de eksisterende anmeldelsesmekanismer, styrke interessenternes 
deltagelse og indføre strengere proportionalitetsvurderinger i forbindelse med nye lovgivningsmæssige initiativer. 
Hvis forebyggelsen ikke lykkes, vil jeg ikke tøve med at indlede traktatbrudssager.  

Som forklaret i mit svar på spørgsmål 11 vil en af mine højeste prioriteter være at skabe et særligt SMV-pas for at 
mindske den administrative byrde og frigøre tid og ressourcer for virksomheder og gøre behandling og håndtering 
lettere for offentlige myndigheder, f.eks. i forbindelse med en ansøgning om finansiering, overholdelse af 
lovgivningen eller undtagelser fra retlige krav såsom rapporteringsforpligtelser.  

Som skitseret i mit svar på spørgsmål 6 vil jeg sammen med kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og 
en konkurrencedygtig cirkulær økonomi arbejde på at fremsætte et forslag til retsakten om cirkulær økonomi med 
henblik på at etablere et velfungerende indre marked for affald og sekundære materialer.  

Evalueringen af standardiseringsforordningen ventes afsluttet i begyndelsen af 2025. På grundlag af den 
indsamlede dokumentation vil jeg foretage en nøje vurdering af, om der er behov for at revidere reglerne, og om 
det nuværende system er i stand til at opfylde EU's presserende politiske og industrielle behov. Vi er nødt til at 
sørge for tekniske standarder, ikke mindst med henblik på de lovgivningsmæssige behov, der ledsager den grønne 
og den digitale omstilling i et geopolitisk landskab i forandring. Virkningen af Domstolens retspraksis i de seneste 
otte år vil også indgå i disse vurderinger, ligesom de generelle behov for forenkling, som kan kræve en ny tilgang 
til vores samarbejde med vores interessenter om standarder, samtidig med at den vigtige økonomiske og tekniske 
viden, som vores deltagerorienterede proces muliggør, bevares. Standardisering har tidligere været en af Europas 
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vigtige styrker, og det er min hensigt at fastholde og udvikle position som global frontløber på 
standardiseringsområdet. 

Den fælles digitale portal er et af EU's mest ambitiøse e-forvaltningsinitiativer. Den giver adgang til pålidelige 
oplysninger, digitale administrative procedurer og hjælpetjenester. Den mindsker den administrative byrde ved at 
lette digitaliseringen af den offentlige forvaltning for Europas borgere og virksomheder og skabe et omfattende 
onlineadgangspunkt, til når man søger at arbejde, studere eller drive virksomhed i et andet EU-land. Hvis min 
udnævnelse bekræftes, vil jeg styrke dette område yderligere og prioritere at udrulle det tekniske engangssystem 
fuldt ud ved at støtte tilslutning af flere end 80 000 offentlige forvaltninger i medlemsstaterne og ved at sikre 
tilgængelighed af alle administrative procedurer inden for systemets anvendelsesområde.  

Jeg lover – og det vil være mig en glæde – at opbygge og bevare en direkte kommunikationskanal med Dem og 
Deres relevante arbejdsgrupper under fuld overholdelse af rammeaftalen om forbindelserne mellem Europa-
Parlamentet og Europa-Kommissionen og i alle faser af beslutningsprocessen. Som skitseret i mit svar på 
spørgsmål 2 vil hele mit team også være let tilgængeligt i hele mandatperioden, således at oplysninger kan flyde 
begge veje. Jeg vil indbyde ordførere, skyggeordførere eller ledende medlemmer på specifikke områder til 
arbejdsmøder med henblik på at imødegå bekymringer og tage imod idéer, der kommer direkte fra Deres 
parlamentariske arbejde og Deres valgkreds. 

14. Hvordan planlægger De at gennemføre Deres opgave med at revidere direktiverne om offentlige udbud med 
henblik på at udnytte potentialet i offentlige udbud til gavn for EU's indre marked og EU's borgere og 
virksomheder, herunder SMV'er, for at øge konkurrenceevnen, herunder EU's digitale konkurrenceevne, og sikre 
fair konkurrence og forsyningssikkerhed for visse vitale teknologier, produkter og tjenesteydelser? Hvilke 
teknologier og sektorer mener De er strategiske og derfor kræver indgriben gennem offentlige udbud, og hvilke 
løsninger bør anvendes under hensyntagen til behovet for at opretholde lige vilkår og lige muligheder for EU-
virksomheder i hele det indre marked? Hvornår mener De, at revisionen af rammen for offentlige udbud vil finde 
sted, og planlægger De at revidere den gennem EU-forordninger i stedet for EU-direktiver? 

Offentlige udbud spiller en afgørende rolle i at skabe førende markeder, dvs. efterspørgslen efter innovative, 
bæredygtige og modstandsdygtige produkter. Den gældende EU-ret består af mindst seks direktiver og 
bestemmelser på tværs af snesevis af sektorspecifikke retsakter. Hvis jeg bliver godkendt som ledende 
næstformand, vil jeg revidere de gældende EU-direktiver om offentlige udbud som anført i min opgavebeskrivelse 
og meddelt i den tiltrædende formand Ursula von der Leyens politiske retningslinjer.  

Revisionen af den lovgivningsmæssige ramme vil have til formål yderligere at frigøre det enorme potentiale i 
offentlige udbud med henblik på at forme den europæiske økonomi, skabe førende markeder og fungere som 
løftestang for vækst og modstandsdygtighed for europæiske virksomheder og dermed skabe kvalitetsjob. Jeg agter 
at foreslå en modernisering af reglerne på tre hovedområder: 1) offentlige udbuds strategiske rolle gennem 
kvalitative krav, navnlig til bæredygtighed, socialpolitik, modstandsdygtighed og cybersikkerhed 2) EU-merværdi 
for vores borgere som følge af offentlige udbud gennem forsyningssikkerhed for strategiske teknologier, produkter 
og tjenesteydelser, herunder i nødsituationer, og 3) forenkling af de eksisterende mekanismer, navnlig med tanke 
på startupvirksomheder og innovatorer i EU, men også de lokale myndigheder. 

Revisionen af direktiverne om offentlige udbud er også en mulighed for at nytænke offentlige udbud under 
hensyntagen til de digitale teknologier. Ikke kun i forhold til, hvordan vi bruger disse teknologier til at forenkle og 
fremskynde processerne, men også i forhold til, hvordan vi kan fremskynde udbredelsen af innovative produkter 
og teknologier. Jeg vil gerne benytte lejligheden til at henlede opmærksomheden på dataområdet for offentlige 
udbud, der siden september i år har givet offentlige indkøbere og virksomheder mulighed for at forbedre deres 
beslutninger ved at udnytte avancerede dataanalyser og digitale værktøjer. 

Der skal tages to vigtige skridt, for at vi kan foretage en sådan revision på en måde, der er i overensstemmelse med 
principperne om bedre lovgivning samt nærhedsprincippet og proportionalitetsprincippet.  For det første skal der 
gennemføres en evaluering af den gældende ramme. Hvis min udnævnelse bekræftes, forpligter jeg mig til at 
foretage en grundig evaluering af de gældende direktiver om offentlige udbud i overensstemmelse med Rådets og 
Den Europæiske Revisionsrets anmodninger. En grundig offentlig høring vil sætte os i stand til at identificere 
modstridende aspekter, fordele og udfordringer ved den gældende ramme, som vil bidrage til vores undersøgelser 
af mulige områder, hvor der kan forbedres og forenkles. For det andet vil der i en konsekvensanalyse blive taget 
hensyn til eventuelle byrder af økonomisk eller administrativ art, der pålægges borgere, virksomheder eller 
offentlige indkøbere.    
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I denne indledende fase vil jeg også lægge vægt på at høre Deres synspunkter og høre de lokale myndigheder, som 
er de primære brugere af offentlige udbud, så de kan bidrage til vores forslag.  

Med henblik på at identificere og prioritere de strategiske teknologier og sektorer vil vi i overensstemmelse med 
den tiltrædende formands erklæring om, at vores fremtidige velstand skal skabes i Europa, tage hensyn til en række 
faktorer: De sektorer og teknologier, der er identificeret i eksisterende sektorspecifik lovgivning, f.eks. 
forordningen om nettonulindustri og forordningen om miljøvenligt design for bæredygtige produkter samt i 
kommende initiativer såsom aftalen om ren industri og retsakten om fremskyndelse af industriel dekarbonisering, 
men også kriterier såsom forsyningskædernes modstandsdygtighed, kritisk infrastrukturs fysiske sikkerhed og 
cybersikkerhed og -lækage, økonomiske afhængigheder eller økonomisk tvang og graden af deltagelse af 
tredjelandes økonomiske aktører i en given sektor. Dette er en vigtig del af undersøgelserne om revisionen af 
rammen for offentlige udbud, og dette område vil vi lægge særlig vægt på.   

De nye regler vil blive udformet med henblik på at sikre EU-merværdi for vores borgere, forsyningssikkerhed for 
visse strategiske teknologier, produkter og tjenesteydelser og de rette betingelser for, at EU-virksomheder kan 
investere i dekarbonisering og skabe kvalitetsjob. Det er særlig vigtigt, at offentlige indkøbere sikrer, at 
tredjelandes tilbudsgivere overholder vores miljømæssige, klimamæssige og sociale standarder, uanset hvilken 
retlig ramme der er gældende i deres land. Det er fortsat lige så vigtigt at presse på for gensidig adgang for vores 
virksomheder til tredjelandes markeder for offentlige indkøb.  

Vi vil vurdere virkningen af forskellige mulige værktøjer til at håndtere disse udfordringer og fortsætte 
gennemførelsen af de nyligt vedtagne værktøjer samt samarbejde med offentlige indkøbere og interessenter med 
henblik på at finde yderligere praktiske og løsninger, der er lette at føre ud i livet. Det er nødvendigt at afsætte 
tilstrækkelig tid til dette arbejde. Men jeg forsikrer Dem om, at dette arbejde vil få høj prioritet, så vi kan gøre 
fremskridt så hurtigt som muligt uden at gå på kompromis med kvaliteten.   

Som led i de politiske løsningsmodeller, der er identificeret i konsekvensanalysen, vil vi overveje, om et 
lovgivningsmæssigt indgreb i form af et eller flere direktiver, en forordning eller andre målrettede foranstaltninger 
er den bedste måde at opfylde de samlede mål på.    

Endelig vil jeg, hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, ud over den lovgivningsmæssige indsats 
yderligere fremme brugen af vejledning, støtte til kapacitetsopbygning og skræddersyede kurser til både offentlige 
indkøbere og socialøkonomiske enheder i EU's medlemsstater.    

 

 

Spørgsmål fra Udvalget om International Handel 

15. Hvordan vil De i et klima med øget global usikkerhed og et øget behov for at konsolidere Unionens dagsorden 
for økonomisk sikkerhed og styrke vores konkurrenceevne sikre, at økonomisk sikkerhed, handel, investeringer og 
industripolitikker alle indgår i en sammenhængende tilgang, der fremmer Unionens åbne strategiske autonomi og 
modstandsdygtighed? Hvordan vil De udforme og gennemføre dagsordenen for økonomisk sikkerhed og inden for 
hvilken tidsramme? Vil De på grundlag af de tidligere udvekslinger mellem Parlamentet og Kommissionen om 
gennemførelsesforordning (EU) 2023/1441 give sikkerhed for, at der, når den første rapport om gennemførelsen 
af forordningen om udenlandske subsidier fremlægges senest den 13. juli 2026, også vil blive fremlagt et 
lovgivningsforslag om ændring af forordningen om udenlandske subsidier? Vil De i betragtning af den betydeligt 
højere sagsbyrde, der er forbundet med anmeldte bud i offentlige udbudsprocedurer, sikre en betydelig stigning i 
antallet af medarbejdere med ansvar for gennemførelsen af forordningen om udenlandske subsidier i 
Generaldirektoratet for det Indre Marked, Erhvervspolitik, Iværksætteri og SMV'er? 
 
Jeg er overbevist om, at der er behov for en sammenhængende tilgang, der gør brug af økonomisk sikkerhed, 
handel, investeringer og industripolitikker til at forfølge EU's strategiske interesser. Vi er nødt til at give vores 
virksomheder det råderum og det gunstige miljø, de har brug for til at innovere og opskalere, beskytte det indre 
marked mod illoyal konkurrence, sikre fair adgang til råstoffer, åbne tredjelandes markeder for nye muligheder 
samt sikre de input, vi har brug for, fra forskellige kilder og til konkurrencedygtige priser. Vores europæiske 
industris konkurrenceevne kræver en holistisk tilgang med en sikker forsyningskæde, fair konkurrencevilkår og 
økonomiske muligheder på verdensplan. 
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Den afgående Kommission har taget en lang række initiativer for at beskytte og støtte vores virksomheder og 
infrastrukturer umiddelbart efter eksterne chok, skabe de strukturelle betingelser for deres konkurrenceevne og 
sikre vores forsyningskæders modstandsdygtighed og tilpasse vores politik til vores værdier og klimamål. Disse 
spørgsmål har underbygget vores industristrategi, handelsstrategi og strategi for økonomisk sikkerhed, som er 
indbyrdes forbundne og skal gennemføres på en sammenhængende måde. Jeg går ind for en mere aktiv beskyttelse 
af det indre marked mod urimelig handelspraksis, forvridning af ikkemarkedsmæssige politikker og 
teknologilækage.   

 
Sammenhæng og koordinering mellem disse arbejdsområder skal først og fremmest sikres i kommissærkollegiet, 
navnlig i samarbejde med kommissæren med ansvar for handel og økonomisk sikkerhed, under hensyntagen til de 
klare mål, vi har sat om konkurrenceevne, sikkerhed og bæredygtighed. Hvis jeg bliver godkendt som ledende 
næstformand, vil jeg samarbejde med mine modparter om at sikre, at der fuldt ud tages højde for både interne og 
eksterne aspekter, og at der tages hensyn hertil, når vi videreudvikler vores politikker for industri, handel og 
økonomisk sikkerhed. De er to sider af samme sag. Vi er nødt til at sikre, at vi fortsat nyder godt af international 
åben og regelbaseret handel, og samtidig begrænser risikoen for, at overdreven afhængighed kan bruges som 
våben. Dét har vi effektive værktøjer til, som vi bør anvende, f.eks. instrumentet til bekæmpelse af udenlandske 
subsidier.      

 
To år efter vedtagelsen af strategien er der behov for at gennemføre vores økonomiske sikkerhedspolitik i højere 
grad og videreudvikle den generelt for at sikre, at alle relevante politikker, herunder vores industri-, digitaliserings-
, forsknings- og innovationspolitik med flere, mobiliseres på en sammenhængende og gensidigt styrkende måde. 
Strategien, der bygger på at "fremme, beskytte og indgå partnerskaber", skal nu gennemføres effektivt på grundlag 
af risikovurderinger. 

 
Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for handel og økonomisk 
sikkerhed om at opnå større forståelse af de risici, vi står over for, gennem koordinerede risikovurderinger, 
udarbejdelse af målrettede og forholdsmæssige risikobegrænsende foranstaltninger og anvendelse af økonomiske 
sikkerhedsværktøjer, ligesom vi er nødt til at håndtere de risici, vi står over for, og sikre en vellykket afslutning af 
igangværende processer med henblik på at styrke vores værktøjer, f.eks. vedrørende screening af udenlandske 
direkte investeringer og udgående investeringer. Vi skal vurdere, om der er behov for nye værktøjer. Vi skal også 
bidrage til at fremme de initiativer, der blev iværksat af den afgående Kommission, f.eks. ved at lægge større vægt 
på overvågning af risici i forsyningskæden og ved at foregribe forstyrrelser og fokusere på eksisterende og 
potentielle strategiske afhængighedsforhold. Der bør fastlægge en passende tidsplan og et passende 
anvendelsesområde sammen med medlemsstaterne for at gennemføre yderligere risikovurderinger af kritiske 
teknologier. Endelig vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for handel og økonomisk sikkerhed om 
fortsat at indgå partnerskaber med ligesindede lande, navnlig i G7, for at styrke vores forsyningskædes 
modstandsdygtighed ved at udvikle økonomiske sikkerhedsstandarder. Ud over at indgå frihandelsaftaler vil vi 
udvikle partnerskaber for ren handel og investering med en stærk erhvervsdimension for investeringsmuligheder 
for at sikre og diversificere forsyningen af kritiske råstoffer, grøn energi og ren teknologi.    

 
Forordningen om udenlandske subsidier har allerede vist sig at være effektiv, og vi vil udnytte den fuldt ud. 
Sideløbende hermed vil jeg, hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, foretage en grundig gennemgang 
af gennemførelsen af forordningen om udenlandske subsidier. Som led i gennemgangen af praksis med at 
gennemføre og håndhæve forordningen vil vi bl.a. undersøge hensigtsmæssigheden af anmeldelsestærsklerne. 
Rapporten om denne vurdering vil blive forelagt Parlamentet og Rådet.  På grundlag af vurderingen vil 
Kommissionen, hvis det er nødvendigt for at sikre lige vilkår for alle virksomheder i det indre marked, undersøge 
muligheden for et lovgivningsforslag til det formål.  

 
Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for ren, retfærdig 
og konkurrencedygtig omstilling om at føre vores ambitioner om lige vilkår for alle virksomheder, der opererer på 
det indre marked, ud i livet.     

Spørgsmål fra Budgetudvalget 

16. I sine politiske retningslinjer opfordrer den tiltrædende formand til, at der oprettes en europæisk fond for 
konkurrenceevne, der skal investere i strategiske teknologier (fra kunstig intelligens til rummet, ren teknologi og 
bioteknologi) og i vigtige projekter af fælles interesse, og som også vil mobilisere og mindske risikoen ved private 
investeringer i vores fælles mål.  
En sådan fond vil omfatte en bred vifte af eksisterende politiske prioriteter.  
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Kan De fortælle os om rationalet bag denne tilgang og uddybe Deres vision for gennemførelsen heraf, og hvordan 
den vil fremme den dobbelte omstilling, navnlig med en detaljeret beskrivelse af de politikker og eksisterende 
programmer, der ville passe ind i en sådan fond, graden af harmonisering af disse programmer, balancen mellem 
tilbagebetalingspligtig og ikketilbagebetalingspligtig støtte, som fonden vil yde, og de sikkerhedsforanstaltninger, 
der er indført for at sikre, at Parlamentet inddrages på lige fod med Rådet i beslutningsprocessen, 
programgennemførelsen og overvågningen af gennemførelsen af fonden? 
 
Europa har altid været et kontinent, der var kendt for sin innovationskraft og sin blomstrende industri, som har 
været i stand til at udmærke sig på de globale markeder. Men denne styrke bliver nu sat på prøve. I dag agerer 
europæiske virksomheder i en turbulent verden med mere illoyal konkurrence, højere energipriser og mangel på 
færdigheder og arbejdskraft, og de har vanskeligt ved at få adgang til den kapital, som de har brug for. Vi står over 
for et afgørende øjeblik for europæisk industri og forskning. Vores teknologiske førerposition, vores evne til at 
reagere på industrielle udfordringer, til at fremskynde omstilling og til aktivt at udnytte nye muligheder står på 
spil.  
  
På denne baggrund er det mit mål, hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, at skabe de rette betingelser 
for nødvendige investeringer i at styrke innovationspotentialet og gennemføre den dobbelte omstilling. Som 
skitseret i tiltrædende formand Ursula von der Leyens politiske retningslinjer og i overensstemmelse med vores 
ambition om at blive en investeringskommission skal Den Europæiske Fond for Konkurrenceevne udgøre vores 
kapacitet til at investere i strategiske teknologier, som skal udnytte synergier med andre værktøjer og politikker.  
 
Europas konkurrenceevne – og vores position i kapløbet om en ren, digital økonomi og bioøkonomi – afhænger af 
at der igangsættes en ny æra med opfindelse og nytænkning. Forskning, innovation, videnskab og teknologi skal 
sættes i centrum for vores økonomi. For at nå dette mål skal vores værktøjer være egnede til formålet.  
  
I dag er EU's udgifter, herunder til at sikre vores konkurrenceevne, fordelt på for mange programmer – hvoraf 
mange finansierer de samme ting, men med forskellige krav og vanskeligheder med at kombinere finansieringen 
effektivt.  
  
Jeg er overbevist om, at der er behov for at fokusere EU's udgifter bedre på vores prioriteter. Hvis min udnævnelse 
bekræftes, vil udviklingen af den kommende Europæiske Fond for Konkurrenceevne være en af mine vigtigste 
prioriteter i tæt samarbejde med andre medlemmer af kollegiet, navnlig kommissæren med ansvar for budget, 
bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning og den ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og 
konkurrencedygtig omstilling. Udformningen af den kommende Europæiske Fond for Konkurrenceevne ligger 
foran os. Disse nøgleprincipper skal være retningsgivende for os:  
  

1. Strategisk fokus. Den Europæiske Fond for Konkurrenceevne skal investere i europæiske offentlige 
goder. Strategiske teknologier vil blive afgørende — fra kunstig intelligens til rummet, fra ren 
teknologi til bioteknologi — for at sikre, at de udvikles og fremstilles i Europa. Fremtiden for den 
rene og banebrydende teknologiindustri skal skabes i Europa. Fonden for Konkurrenceevne bør støtte 
forskning, innovation, startups, vækstvirksomheder samt vigtige projekter af fælleseuropæisk 
interesse. Vores forsknings- og innovationspolitik skal være tilpasset vores industripolitik. Og vi skal 
investere strategisk for at opnå størst mulig virkning.  
 

2. Fleksibilitet. Den Europæiske Fond for Konkurrenceevne skal investere dér, hvor der er størst behov 
for en EU-indsats, og med den mest effektive og fleksible værktøjskasse. Desuden skal fonden sikre, 
at vi bruger vores budgetressourcer som løftestang til at nedbringe risikoen for private investeringer 
i vores fælles mål. 

 
 

3. Enkelhed og hastighed. Det bør være let og hurtigt for potentielle ansøgere at få glæde af EU-midler. 
Der er behov for en massiv forenkling af reglerne og procedurerne for adgang til EU-midler. Vi har 
behov for færre programmer. Adgang til oplysninger, hurtigere processer og løbende forbedringer, 
der bygger på interessenternes feedback, er afgørende for bedre at støtte vores industri- og 
forskningssamfund på operationelt plan. 

 
Vi skal sørge for, at europæisk innovation kommer ud på markederne, og at opskalering gøres lettere i Europa. 
Fonden for Konkurrenceevne skal være vores værktøj til at opnå dette. Den bør ledsage europæiske virksomheder 
i hele investeringsforløbet: fra idé til markedsføring, fra forskning til produktion, fra laboratorium til fabrik. Dette 
skal sikre, at vores virksomheder har den nødvendige støtte til at vokse og trives på det indre marked og globalt.  
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Fonden skal også udgøre en del af vores finansiering af den nuværende geopolitiske situation, idet den skal styrke 
vores værdikæder og imødegå vores afhængighed. 
 
Kommissionen vil udvikle et nyt værktøj til koordinering af konkurrenceevnen, som skal fungere sammen med 
denne nye fond. Dette værktøj skal omsætte EU-dækkende mål for konkurrenceevnen til koordinerede nationale 
politikker og sikre offentlig og privat finansiering til hver enkelt strategisk prioritet.  
 
Som tidligere parlamentsmedlem ved jeg, at Europa-Parlamentet er stærk fortaler for et ambitiøst EU-budget til 
gavn for vores politiske prioriteter. Jeg vil derfor samarbejde med Parlamentet om at udvikle og oprette Den 
Europæiske Fond for Konkurrenceevne i en ånd af åbenhed, gennemsigtighed, gensidig tillid og løbende dialog 
med regelmæssig udveksling af oplysninger. Jeg er fast besluttet på at sikre inddragelse af Parlamentet på lige fod 
med Rådet som samlovgivere og budgetmyndighed. 
 
Spørgsmål fra Udvalget om Beskæftigelse og Sociale Anliggender 

17. Som ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi vil De være ansvarlig for revisionen af 
direktivet om offentlige udbud. Dette direktiv kan spille en central rolle med hensyn til at fremme høje 
arbejdsstandarder. Arbejdsmarkedets parter på EU-plan er meget klare med hensyn til nødvendigheden af at sikre 
mere beskyttelse af europæiske arbejdstagere gennem dette direktiv.  
Hvordan vil De sikre, at de sociale aspekter af EU's lovgivning om offentlige udbud styrkes, navnlig med hensyn 
til sociale tildelingskriterier i offentlige kontrakter, med henblik på at begrænse underleverandørkæder og 
regulering af arbejdsformidleres rolle, sikre respekten for arbejdstagernes rettigheder og anvendelse af kollektive 
overenskomster, forbedre beskæftigelsesmulighederne for personer med handicap og arbejdstagere med 
støttebehov og sikre, at almennyttige/socialøkonomiske udbydere af sociale tjenesteydelser ikke udelukkes fra 
offentlige kontrakter?   

Som europæer er jeg stolt af vores høje arbejdsstandarder og fast besluttet på at styrke dem. Disse standarder er 
afgørende for at fremme sund konkurrence og undgå et kapløb mod bunden med hensyn til kvaliteten af de 
arbejdspladser, vi skaber. Jeg er overbevist om, at EU's offentlige udbud spiller en vigtig rolle i forbindelse med 
at fremme disse standarder.  

Allerede i dag fastsættes det i direktiverne om offentlige udbud fra 2014, at social- og arbejdsretlige forpligtelser 
skal overholdes i forbindelse med udførelsen af offentlige kontrakter, herunder dem, der er baseret på kollektive 
overenskomster. Direktiverne giver også offentlige indkøbere proceduremæssige værktøjer til at sikre dette 
gennem hele udbudsproceduren. Desuden gør reglerne offentlige indkøbere i stand til at skabe muligheder for 
nonprofitorganisationer og socialøkonomiske virksomheder og for arbejdsgivere med henblik på at lade dårligt 
stillede arbejdstagere eller personer med handicap indgå i personalet.  

Men der kan gøres mere: Revisionen af direktiverne om offentlige udbud giver, som forklaret i svaret på spørgsmål 
14, en værdifuld mulighed for en grundig evaluering af den lovgivningsmæssige ramme, der giver os mulighed 
for at identificere yderligere mulige skridt i retning af at fremme anvendelsen af sociale klausuler, øge det sociale 
ansvar og bæredygtigheden i forbindelse med udbud. De lokale myndigheder, som er de vigtigste brugere af 
offentlige udbud og samtidig de bedste eksperter i lokal beskæftigelse, samt arbejdsmarkedets parter spiller en 
vigtig rolle i denne proces. Hvis jeg bliver godkendt som ledende næstformand, vil jeg sikre, at de inddrages i 
tilstrækkeligt omfang i processen, så de kan bidrage til revisionen.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg desuden fremme brugen af vejledning, støtte til kapacitetsopbygning og 
skræddersyede uddannelseskurser til både offentlige indkøbere og socialøkonomiske enheder i medlemsstaterne 
yderligere. Jeg støtter Kommissionens igangværende bestræbelser på at undersøge sin egen brug af sociale 
klausuler. 

 

Desuden er jeg overbevist om, at andre mål såsom forenkling og modstandsdygtighed også vil have en positiv 
social indvirkning, idet modstandsdygtighed vil understøtte europæiske job, og forenkling vil forbedre adgangen 
for SMV'er og socialøkonomiske virksomheder og dermed også have indvirkning på lokale arbejdspladser. 
Kompleksiteten af vores regler hindrer faktisk ofte små enheder i at deltage i offentlige udbud. Gennem forenkling 
og kapacitetsopbygning ønsker jeg, at disse enheder skal kunne udnytte det potentiale, som offentlige udbud kan 
udgøre for dem.  
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Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg under forberedelsen af revisionen arbejde tæt sammen med den ledende 
næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og beredskab om at undersøge, hvordan reglerne kan 
forbedres, fremme den sociale dialog og høje arbejdsstandarder, forbedre beskæftigelsesmulighederne for personer 
med handicap og bidrage til den sociale økonomi og et mere inkluderende samfund.  

Der vil være behov for tæt koordinering, da jeg mener, at revisionen af direktiverne om offentlige udbud kun kan 
få de ønskede virkninger, hvis den ledsages af de relevante foranstaltninger i den kommende køreplan for 
kvalitetsjob og den nye pagt for den europæiske sociale dialog. 

Spørgsmål fra Retsudvalget 

18. Intellektuel ejendomsret uden ophavsret  

I Deres opgavebeskrivelse er et af Deres indsatsområder at sikre, at vores politik for intellektuel ejendomsret 
fortsat belønner innovation og kreativitet og styrker håndhævelsen af de nuværende regler.   
Kommissionens handlingsplan for intellektuel ejendomsret fra 2020 havde til formål at gøre det muligt for den 
europæiske kreative og innovative industri at forblive førende på verdensplan og fremskynde Europas grønne og 
digitale omstilling. Denne handlingsplan for intellektuel ejendomsret førte navnlig til en styrkelse af beskyttelsen 
af intellektuel ejendomsret med vedtagelsen af forordningen om beskyttelse af geografiske betegnelser for 
håndværks- og industriprodukter og med revisionen af den 20 år gamle designlovgivning, der tilpasser den til den 
digitale tidsalder. Patentpakken – hvor Europa-Parlamentet vedtog sin førstebehandlingsholdning, og som vil 
blive forhandlet i denne valgperiode – har til formål at foreslå nye regler, der skal hjælpe virksomheder, navnlig 
SMV'er, med at få mest muligt ud af deres opfindelser og frembringelser, og støtter EU's konkurrenceevne og 
teknologiske suverænitet, navnlig med hensyn til at sikre, at vigtige patenterede produkter kan stilles til rådighed 
i krisetider. Blandt patentpakkesagerne er der en, der ser ud til at støde på særlige vanskeligheder i Rådet (sagen 
om SEP'er), selv om de seneste tendenser tyder på, at EU taber markedsandele i forhold til asiatiske og 
amerikanske økonomiske aktører. Handlingsplanen for intellektuel ejendomsret førte også til vedtagelsen af EU-
værktøjskassen til bekæmpelse af forfalskning, som "har til formål at fremme samarbejdet mellem 
rettighedshavere, tjenesteudbydere og retshåndhævende myndigheder og samtidig tilskynde til bedste praksis og 
anvendelse af moderne værktøjer og teknologier". Intellektuel ejendomsret er en vigtig drivkraft for økonomisk 
vækst, da immaterielle aktiver spiller en stadig større rolle i det globale innovationskapløb. Som understreget i 
Draghi-rapporten ser det ikke desto mindre ud til, at EU-virksomheder, navnlig SMV'er, føler sig afskrækket fra 
at beskytte deres IP-aktiver, navnlig på grund af de komplekse, dyre og langvarige procedurer, der kræves ved 
indgivelse af ansøgninger om intellektuelle ejendomsrettigheder. Denne situation vil forhindre virksomheder i at 
konkurrere globalt og drage fordel af det indre marked. Desuden kan udviklingen af AI-teknologier eller den 
uetiske anvendelse af visse teknologier, såsom anvendelsen af mørke mønstre, skabe nye udfordringer for rammen 
for intellektuel ejendomsret, som stadig ikke er blevet håndteret, og som kan have potentielle virkninger for 
innovation, kreativitet og EU's konkurrenceevne, navnlig med hensyn til generativ AI og dens forhold til patenter, 
men også varemærker, forretningshemmeligheder samt spørgsmålet om håndhævelse af intellektuelle 
ejendomsrettigheder. Derudover foretager Kommissionen i øjeblikket en regelmæssig gennemgang af EU-
lovgivningen om varemærker. For så vidt angår forretningshemmeligheder, navnlig for SMV'er, er der behov for 
en yderligere indsats for at fremme bevidstheden om og bekæmpe tyveri af forretningshemmeligheder i forbindelse 
med global teknologisk innovation.  
Hvilke foranstaltninger vil De i betragtning af disse udfordringer træffe for at sikre, at alle de nuværende regler 
for intellektuelle ejendomsrettigheder håndhæves korrekt, og vil De foreslå nye initiativer, f.eks. inden for 
forretningshemmeligheder eller varemærker, for at sikre, at EU-rammen stadig er egnet til at belønne innovation 
og kreativitet i den digitale tidsalder og støtte EU's langsigtede vækst og konkurrenceevne, samtidig med at der 
gøres en større indsats for at lette forhandlingerne om forslag, der er videreført fra den foregående valgperiode? 

Immaterielle aktiver udgør en betydelig del af en virksomheds aktiver og er et af de stærkeste incitamenter til at 
investere i en virksomhed.  For eksempel er startupvirksomheder, der anvender patenter og varemærker, 10 gange 
mere tilbøjelige til at opnå venturekapitalfinansiering. Intellektuelle ejendomsrettigheder (IP) er derfor et 
væsentligt element i konkurrenceevnen.  

EU's patentregelsæt er dog fortsat fragmenteret. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil mit første fokusområde være 
at afhjælpe denne fragmentering ved at fremme en bredere vedtagelse af enhedspatentsystemet i flere end de 
nuværende 18 medlemsstater for at reducere omkostninger, øge retssikkerheden og drage fordel af Den Fælles 
Patentdomstols ensartede kompetence, idet jeg regner med, at Den Europæiske Patentmyndighed fortsætter sin 
opgave med at udstede enhedspatenter.  
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Derfor vil jeg bestræbe mig på at gennemføre patentpakken på grundlag af Europa-Parlamentets støtte til alle tre 
søjler, hvoraf de to vil give EU's Kontor for Intellektuel Ejendomsret nye ansvarsområder. Jeg har planer om at 
arbejde tæt sammen med medlemsstaterne om at færdiggøre disse reformer, som tager fat på de mest presserende 
udfordringer for gældende EU-ret på patentområdet og sigter mod at bygge videre på og styrke 
enhedspatentsystemet.  

Forslagene til forordninger om supplerende beskyttelsescertifikater har til formål at mindske den administrative 
byrde og sikre sammenhæng for medicinalindustrien og den agrokemiske industri, navnlig for små og mellemstore 
virksomheder, samt styrke enhedspatentsystemet. Forslaget til en forordning om tvangslicens, som er tæt på at nå 
trilogfasen, vil imødekomme Unionens behov for effektive IP-værktøjer til at reagere på kriser, der påvirker 
værdikæder i hele det indre marked. En pålidelig og gennemsigtig ramme for licensudstedelse til 
standardessentielle patenter (SEP) skal sikre, at EU er et mere attraktivt investeringsmål for licensgivere og 
licenstagere. I den forbindelse vil jeg aktivt bidrage til samlovgivernes arbejde ved at afhjælpe gnidninger 
vedrørende licenser på de markeder, der er afgørende for Unionens konkurrenceevne, navnlig i betragtning af 
tingenes internet og ændringen i den globale balance i SEP-ejerskabet. Endelig fastlagde EU's biotekdirektiv, der 
blev vedtaget for mere end to årtier siden, de centrale principper for patentering af bioteknologiske opfindelser. I 
takt med udviklingen på bioteknologimarkedet er vi nødt til at sikre, at IP-beskyttelse bidrager optimalt til at 
fremme EU's bioteknologiske sektor og betragtes som et af elementerne i udarbejdelsen af EU's kommende retsakt 
om bioteknologi.  

For det andet vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, være fast besluttet på yderligere at modernisere rammen for 
intellektuel ejendomsret for at tilpasse den til nye markedsforhold, såsom kunstig intelligens (AI) og de potentielle 
udfordringer, de kan udgøre, og samtidig prioritere vores borgeres velstand og EU's industrielle mål. Både vores 
varemærkelovgivning og designlovgivning er for nylig blevet moderniseret med henblik på at gøre dem klar til 
den digitale tidsalder og samtidig mindske den administrative byrde, og de nye regler om geografiske betegnelser 
for håndværks- og industriprodukter har til formål at gøre brug af den underudnyttede værdi, som vores 
håndværkere har skabt. Ved at udnytte traditionel knowhow vil vi bruge intellektuel ejendom til at anerkende deres 
livsværk og beskytte velbetalte job, også i mindre industrialiserede regioner. Selv om kunstig intelligens kan 
udgøre en udfordring for centrale begreber i lovgivningen om intellektuel ejendomsret, såsom opfindelse, 
patenterbarhed, ophavsret og indtægtsfordeling, mener jeg, at vi bør finde en balance mellem at fremme og lette 
innovation og samtidig beskytte rettighedshavere. Fremadrettet vil vi være nødt til at sikre, at EU's system for 
intellektuel ejendomsret muliggør udbredelse og udrulning af kunstig intelligens og løsninger baseret på kunstig 
intelligens, samtidig med at vi sikrer, at der er passende sikkerhedsforanstaltninger til at forhindre misbrug heraf. 
Dette gælder især for patenter og beskyttelse af forretningshemmeligheder i en tid med big data hos 
virksomhederne. 

For det tredje kan lovgivning om intellektuel ejendomsret kun anspore til investeringer og give næring til 
konkurrenceevnen, hvis den gennemføres effektivt. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde på at sikre, at 
kreative fagfolk og opfindere i EU får et rimeligt afkast af deres værker og innovation, at SMV'ers immaterielle 
aktiver beskyttes, og at deres adgang til finansiering lettes. Vi er nødt til at mindske SMV'ers byrde med at anvende 
og håndhæve deres intellektuelle ejendomsrettigheder, da intellektuel ejendomsret i væsentlig grad kan fungere 
som løftestang for deres evne til at tjene penge og bringe deres frembringelser på markedet. SMV'er er i større 
risiko for at gå konkurs på grund af krænkelser af intellektuelle ejendomsrettigheder end større virksomheder, og 
derfor vil jeg undersøge muligheden for at tilbyde en robust og skræddersyet IP-støttemekanisme til SMV'er, f.eks. 
fra SMV-fonden. I 2019 tegnede forfalskede produkter sig for næsten 6 % af EU's samlede import (til en værdi af 
119 mia. EUR), hvilket førte til et tab på 670 000 arbejdspladser og 15 mia. EUR i mistede skatteindtægter. Derfor 
er håndhævelse et centralt element for Kommissionen. Med henblik herpå vil jeg søge at gennemføre 
Kommissionens henstilling om bekæmpelse af varemærkeforfalskning, som omfatter foranstaltninger og værktøjer 
til bekæmpelse af varemærkeforfalskning og styrkelse af håndhævelsen af intellektuelle ejendomsrettigheder. Et 
af disse værktøjer er den nyligt offentliggjorte værktøjskasse til forebyggelse af cybertyveri, som skal forberede 
SMV'er bedre på de udfordringer, der er forbundet med onlinetyveri af forretningshemmeligheder, og som skal 
afbøde de negative konsekvenser af cyberangreb.   

Endelig kræver beskyttelse og udnyttelse af immaterielle aktiver en sammenhængende international strategi for 
intellektuel ejendomsret. Hvis min udnævnelse bekræftes, agter jeg proaktivt at forsvare Unionens interesser i 
internationale fora om intellektuel ejendomsret, såsom Verdensorganisationen for Intellektuel Ejendomsret. 


